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Protokół nr LII/23 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 31 marca 2023 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 
 
 

Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 13.30 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, 

Tomasz Kempa, Krzysztof Lewandowski, Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza 

Nowaczyńska, Andrzej Ora, Marcin Paluszek, Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-

Wróblewska, Zofia Skowrońska-Wiśniewska, Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta 

Wiercińska, Władysław Wołosz, Wiesław Żurek. 

(Nieobecni: Wiceprzewodnicząca Rady – Joanna Gadzińska, Mariusz Kuc) 
 

2. Prezydent Miasta – Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydent Miasta – Szymon Chojnowski 

4. Skarbnik Miasta- Kacper Siwek 

5. Radca Prawny- Mariusz Starke 

6. Rzecznik Prasowy- Magdalena Dzwonkowska 
 

7. Zaproszeni Goście, m. in.: 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego/Pełnomocnicy Prezydenta: 

- Joanna Salus-Komorowska - Dyrektor Wydziału Przetargów i Inwestycji Miejskich 

- Dagny Biowska - Zastępca Dyrektora Wydziału Przetargów i Inwestycji Miejskich 

- Maciej Gleba - Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej 

- Małgorzata Synowiec - Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami 

- Małgorzata Osiecka – Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

- Adam Mazur - Zastępca Dyrektora Biura Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 

- Alicja Masny - Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej 

- Sławomir Kwiatkowski - Dyrektor Wydziału Transportu 

- Anna Skrzypacz - Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju Gospodarczego 

- Izabela Siekierzyńska - Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej i Spraw Socjalnych 

- Apolonia Kawka-Szczygieł - Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich 

- Agnieszka Fiłonowicz - Dyrektor Wydziału Administracyjno-Gospodarczego 

- Kazimierz Chajduga - Audytor Wewnętrzny 

- Barbara Sawicka - Pełnomocnik Prezydenta ds. Ochrony i Konserwacji Zabytków 
 

o Kierownicy Referatów/ Biur/Pracownicy Urzędu Miejskiego: 

- Dorota Kruźlak - Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 

- Radosław Werner - Kierownik Biura Sportu i Rekreacji 

- Joanna Trojan-Skała - Referat Kultury 

- Przemysław Kondzior - Referat Obsługi Informatycznej 
 

o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 

- Ewa Cuban - Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Dobiesław Karst - Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa 
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- Violetta Kalin - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 

- Marek Suwalski -  Dyrektor Miejskiego Zarządu Nieruchomości  

- Jerzy Żądło – Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 

- Marek Fiłonowicz - Komendant Straży Miejskiej  

- Marek Zawisza - Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego 

Sp. z o.o. 

- Tomasz Kurzawa - Prezes Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego 

„Świdnica" Sp. z o.o. 

- Agnieszka Prątkielewicz - Świdnickie Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. 
 

PORZĄDEK OBRAD: 
 

1. Otwarcie LII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie porządku obrad LII sesji Rady Miejskiej. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

4. Przyjęcie protokołów z L i LI sesji Rady Miejskiej. 

5. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie- (zał. nr 1, proj. LII/: 1-8). 

6. Przedstawienie i przyjęcie sprawozdania z kontroli w Urzędzie Miejskim w Świdnicy, 

dokonanej przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej w Świdnicy pn. „Kontrola 

wydatków z budżetu Gminy Miasto Świdnica stanowiąca dotację dla Klubu 

Sportowego Polonia-Stal Świdnica za rok 2022”. 

7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 03.03.2023 r. 

8. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

9. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

10. Zakończenie LII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.   

______________________________ 
                                                                                                                       

Ad 1. Otwarcie LII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał gości: Uniwersytet III Wieku oraz 

Ligę Kobiet Polskich Koło w Świdnicy, Prezydent Miasta, Zastępcę Prezydenta, Dyrektorów  

i Kierowników jednostek organizacyjnych, Radnych oraz media, dokonał otwarcia LII sesji 

Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 31 marca 2023 r., a następnie stwierdził quorum (19 

radnych) i poinformował o prawomocności obrad.  

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – powiedział, że zanim rozpoczniemy, 

chcieliśmy pożegnać Panią Dyrektor Małgorzatę Lubandy. Poprosił Panią Prezydent                

o zabranie głosu. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – Parę słów muszę powiedzieć. Pani Małgosia 

przepracowała w naszym urzędzie prawie 20 lat, przeszła długą, dobrą drogę, kończąc ją na 

stanowisku dyrektora wydziału komunikacji, stając przed zupełnie nowymi zadaniami. Jak 

widać, wydział pod jej kierownictwem wykonał bardzo dużo rzeczy w naszym mieście. Jest 

to m.in. bardzo duży zakres wymiany przystanków autobusowych, nowe przystanki, wiaty, 

elektroniczny system powiadamiania pasażerów, wiele nowoczesnych technologii 

wprowadzonych do naszego miasta, ale przede wszystkim bardzo ścisła współpraca                 

z Miejskim Przedsiębiorstwem Komunikacji i to jest czas, kiedy dokonywaliśmy przełomu, 

jeżeli chodzi o wymianę taboru, zmianę parametrów ekologicznych w tym taborze, bo to są 

nowe autobusy elektryczne także, na które czekamy i mam nadzieję, że Pani Dyrektor da się 

wówczas zaprosić na przejażdżkę, żebyśmy się mogli wspólnie cieszyć z tej kolejnej 

ogromnej zmiany. Bardzo serdecznie dziękuję za te wszystkie lata, za bardzo dobrą 

współpracę, życzliwość wobec współpracowników, co mam nadzieję potwierdzają, za dobrą 

współpracę z innymi dyrektorami, z całą kadrą Urzędu Miejskiego. Bardzo serdecznie 

dziękujemy. Pani Małgosiu, życzę z całego serca, wiem, że ten czas już się rozpoczął, żeby 



 3 

był teraz moment na spełnianie marzeń, na które wcześniej czasu nie było, proszę korzystać     

z życia, rozwijać swoje pasje i być dalej taką osobą, jaką Pani jest – życzliwą, uśmiechniętą, 

serdeczną. Wszystkiego i dobrego i jeszcze raz bardzo dziękujemy za te lata.  
 

Pani Małgorzata Lubandy – podziękowała za zaproszenie. Faktycznie, osiągnęłam dorosłość 

w pracy, bo minęło 18 lat tej pracy. Dziękuję wszystkim, którzy przyczynili się do tego 

sukcesu. Przepraszam za drżenie głosu, ale to emocje. Życzę wszystkim doczekania tej 

chwili, która pozwała na realizację swoich pasji. Dziękuję bardzo. 
 

Radny Marcin Wach – w imieniu swoim, zarządu, trenerów i zawodników Stowarzyszenia 

Boks Polonia-Świdnica podziękował Prezydent Miasta za pomoc w organizacji 77. 

Mistrzostw Dolnego Śląska w boksie i wręczył Pani Prezydent podziękowanie.  
 

Życzenia Pani Małgorzacie Lubandy złożyli dyrektorzy i kierownicy jednostek 

organizacyjnych. 

______________________ 
 

Przerwa 5 min 

_______________________ 
 

 

Ad 2. Przedstawienie porządku obrad LII sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek obrad LII sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 2). Poinformował, że wpłynęła autopoprawka Prezydenta Miasta do 

projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu (zał.nr 3).  
 

Autopoprawkę omówiła Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad LII 

sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 
 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -1 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 4) 
 

porządek obrad ze zmianami został przyjęty 

_______________________________ 
 

Ad 3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków  
 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano Radnych: 

• Andrzej Ora 

• Lesław Podgórski 

• Aldona Struzik 
 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 
 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -1 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 
 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty 

_______________________________ 
 

Ad 4. Przyjęcie protokołów z L i LI sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokoły  

z L i LI sesji były wyłożone do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem uwag 

wniósł o przyjęcie: 
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protokołu z L sesji Rady Miejskiej: 

w głosowaniu:  za -21 ,  przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 6) 
 

protokół z L sesji Rady Miejskiej został przyjęty 
 

protokołu z LI sesji Rady Miejskiej: 

w głosowaniu:  za -21 ,  przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 7) 
 

protokół z LI sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

_______________________________ 
 

Ad 5. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie 
 

Ad 5.1. 

Projekt uchwały nr LII/1 w sprawie utworzenia i przystąpienia do Stowarzyszenia 

Energetyki Obywatelskiej Ziemi Świdnickiej przedstawił Dyrektor Wydziału Dróg                 

i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba (zał. nr 8). Następnie poprosił dyrektora 

zarządzającego - Pana Pawła Łapacza o przedstawienie projektu działań Stowarzyszenia. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – zanim Pan Paweł przedstawi prezentację, 

dodam kilka zdań do tego, co powiedział Pan Dyrektor, ponieważ stoimy przed podjęciem 

decyzji niezwykle ważnej. Wierzę, że Państwo jednomyślnie za przyjęciem tej uchwały 

zagłosują. Stoimy przed przyjęciem decyzji, która zmieni politykę energetyczną nie tylko        

w naszym mieście, ale i regionie. Od lat w Świdnicy są realizowane inwestycje związane        

z poprawą warunków klimatycznych, jakości powietrza. Wszystkie działania do tej pory 

wykonane są ważne i potrzebne, ale wciąż stoimy przed dylematem, jak uzyskać energię 

zeroemisyjną, jak stać się w przyszłości gminą samowystarczalną energetycznie. Ostatni 

kryzys, który dotknął nas parę miesięcy temu, wynikający m.in. z wojny pokazał jak to 

drażliwy obszar, jak ważne jest, żeby w takich sytuacjach nasze miasta, gospodarstwa 

domowe, zakłady pracy, instytucje publiczne nie miały obaw, że nagle skończą się dostawy 

energii czy ciepła, bo wynika to z uwarunkowań niezależnych od nas. Przyjmujemy dzisiaj 

nasz akces w stowarzyszeniu, które ma być koordynatorem wszelkiego rodzaju działań 

dotyczących inwestycji, przede wszystkim energetycznych, nie tylko w naszym powiecie. 

Inicjatywa pierwszego spotkania i kolejnych wyszła ze Starostwa Powiatowego, za co 

dziękuje Staroście Piotrowi Fedorowiczowi i Wicestaroście Zygmuntowi Worsie. To oni byli 

tym kołem napędowym, które spowodowało, że spotkaliśmy się jako przedstawiciele 

wszystkim gmin powiatu świdnickiego. W ślad za tym poszły dokumenty, opracowania. 

Dzisiaj mamy już dużo większą wiedzę, bardzo skrupulatnie zweryfikowaną, która dotyczy 

m.in. naszego zapotrzebowania na energię, ale też możliwości technicznych i finansowych, 

które pozwolą nam ten ambitny, ale ważny plan w najbliższych latach realizować. Każda        

z gmin ma swój, nieco odmienny potencjał, swoje warunki wynikające m.in. z przestrzeni, 

nasłonecznienia, układu sił wiatrów, aby konkretne źródła energii np. odnawialnej móc w niej 

zastosować, ale wiedzieliśmy, że aby realizować taki plan, potrzebne jest pełne 

koordynowanie naszych działań, wzajemne wspieranie się i wspólne sięganie po środki. 

Świdnica będzie beneficjentem ogromnych pieniędzy z Funduszu Sprawiedliwej 

Transformacji. Mam dobrą informację – za kilka tygodni w naszym mieście rozpocznie 

działalność zamiejscowa placówka instytucji pośredniczącej Urzędu Marszałkowskiego, 

dedykowana specjalnie środkom FST dla naszego subregionu. Prawdopodobnie, według 

pierwszych ustaleń, tymczasową siedzibą tej instytucji będzie Sudecka Izba Przemysłowo-

Handlowa, będzie tam funkcjonować nasza instytucja pośrednicząca do czasu 

wyremontowania budynku przy ul. Folwarcznej. To stwarza ogromne możliwości 

bezpośredniego kontaktu z pracownikami tej instytucji, dobrego przepływu informacji, 

konsultacji, będziemy też Państwa zachęcać do udziału w takich spotkaniach. To 281 

milionów euro dla województwa dolnośląskiego, dla wyznaczonych subregionów, w których 
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również się znaleźliśmy, ale to także środki z programów operacyjnych, pieniądze, na które 

wciąż liczymy, czyli Fundusz Odbudowy, który, mam nadzieję, wkrótce do Polski także trafi. 

Wiele zadań, które tam określono dotyczy właśnie energii odnawialnych, transformacji 

energetycznych. Będziemy chcieli wykorzystać te pieniądze jako miasto Świdnica, ale 

będziemy także zachęcać innych beneficjentów do możliwości korzystania. Wśród nich            

z pewnością znajdą się nasze spółki komunalne, każda ma już w zarysach swój specyficzny 

plan, który prowadzić ma do zeroemisyjności i samowystarczalności energetycznej, będziemy 

zachęcać spółdzielnie mieszkaniowe, prywatnych beneficjentów, przedsiębiorców, aby 

wykorzystali te możliwości, które przed nami stoją. Ufam też, że wielki postęp 

technologiczny, którego jesteśmy świadkami sprawi, że za 2-3 lata technologie, które dziś 

wydają nam się jeszcze futurystyczne, będą już bardziej dostępne, będziemy mogli także je 

wykorzystać, aby naszemu miastu przede wszystkim zabezpieczyć dobrą, zieloną energię. 

Wszystko po to, żeby tak, jak się do tego zobowiązaliśmy w ramach naszego udziału w Unii 

Europejskiej, ale chodzi przede wszystkim o komfort naszego życia, zdrowie, że wywiążemy 

się z nałożonych na nas terminów. Stowarzyszenie, które zainicjował Pan Paweł Łapacz jest 

takim tworem, który ma wspomóc nas wszystkich w przygotowaniu już konkretnych zadań. 

Forma, jaką uzgodniliśmy z Panem Pawłem jest dla nas korzystna, ponieważ nie nakłada na 

nas wysokich kosztów funkcjonowania. Jesteśmy po kilku merytorycznych rozmowach. Pan 

Paweł w tym Stowarzyszeniu podjął się pracy jako wolontariusz, powiedział, że dla niego jest 

to realizacja pewnej misji życia, z czego bardzo się cieszę, nie tylko z tego, że zadeklarował 

pracę wolontariusza ale też z tego, że cały ten projekt właśnie w ten sposób pojmuje, bo 

pasjonaci i ludzie misji mogą osiągnąć rzeczy wielkie i ufam, że wspólnie z innymi 

samorządowcami będziemy ku tym wielkim rzeczom dążyć. Następnie poprosiła Pana Pawła 

Łapacza o przedstawienie planu działań Stowarzyszenia.  
 

Pan Paweł Łapacz - dziękuję Prezydentowi, Zastępcy i Radzie za zaproszenie na dzisiejszą 

radę. Nazywam się Paweł Łapacz, niektórzy z Państwa może wiedzą, kim jestem, te osoby       

z którymi już zdążyłem rozmawiać na tematy energetyczne, naszej teraźniejszości w tym 

kontekście i zbliżającej się przyszłości, znają mnie nieco lepiej. Przygotowałem sobie 

wypowiedź dla Państwa, chciałbym zrobić to możliwie szybko. Będzie nawiązaniem do tego, 

co powiedział Pan Dyrektor i Pani Prezydent. Bardzo wiele słów, które chciałbym powiedzieć 

już padło. Stowarzyszenie, które dzisiaj zdecydowaliśmy się powołać jest de facto rezultatem 

działalności Klastra Energii, który to w 2021 roku zainicjowaliśmy ze Starostwem 

Powiatowym w Świdnicy. Następnie przystąpiły do tego klastra wszystkie gminy powiatu 

świdnickiego, co stworzyło pewną przestrzeń do patrzenia na to jako regionalne zjednoczenie. 

Nauczenie się branży energetycznej zajęło mi 2 lata. Jestem architektem uprawnionym            

z zawodu i tak działam zawodowo, to mi dało podstawy patrzenia na to trochę bardziej 

pragmatycznie, technicznie, natomiast materia ta jest szalenie skomplikowana                           

i wielowątkowa, dlatego nie będę Państwa zanudzał aspektami technicznymi. Udało nam się 

skompletować budżet na opracowanie strategii rozwoju Klastra Energii, które w momencie 

opracowywania tej strategii stał się odpowiedzią na wiele problemów, które obecnie nas 

dotykają. To był moment, kiedy byliśmy już w trakcie trwania wojny, zaczynającym się 

kryzysie ekonomicznym po pandemii i to, co wynikło z opracowania tej strategii jest w dużej 

mierze odpowiedzią na to co nas spotkało, tak, aby następnym razem nas tak mocno to nie 

uderzyło, ponieważ obserwowaliśmy wszyscy kryzys energetyczny, który w dużej mierze jest 

efektem makroekonomii i rozwiązań biznesowych niż efektem samej wojny w sobie, która 

miała na to wpływ, ale wszyscy dzisiaj płacimy tego cenę w cenie chleba, każdego produktu. 

Rezultaty strategii, którą udało nam się opracować z końcem ubiegłego roku, w mojej wierze, 

dadzą nam choć w jakimś stopniu następnym razem mniej odczuć rezultaty kryzysów, które 

w zasadzie nas nie dotyczą, ale jednak dotyczą. Stowarzyszenie jako takie jest dobrą formą 

skonsolidowania prac gmin w kontraście wobec np. spółki, która bardzo dużo kosztuje           

w ujęciu rocznym. Stowarzyszenie jest niskokosztowe i jednocześnie ma bardzo wiele 

narzędzi do tego, żeby realizować to, o co nam chodzi w tym przypadku. Mamy pomysł, że 

stowarzyszenie zaraz po powołaniu stanie się koordynatorem Klastra, dzięki temu 

uczestnictwo gmin jeszcze będzie bardziej podkreślone w tej inicjatywie, bo na koniec dnia 
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klaster powinien zrzeszać w tej społeczności nie tylko samorządy, spółki gminne ale również 

wielu przedsiębiorców powiatu świdnickiego, ponieważ bardzo wiele rozwiązań 

wynikających z tej inicjatywy właśnie jest skierowanych do nich. Przedsiębiorcy za chwilę 

będą spotykali się nie tylko z kolejnymi podwyżkami prądu czy z problemami dostaw, ale 

będą też spotykać się z narzuconymi wyzwaniami pn. taksonomia, czyli mierzenie śladu 

węglowego w produkcie i możliwości eksportu czy regulowania cen w oparciu o udział 

zielonych energii w ich miksie energetycznym. Na te wszystkie wyzwania chcemy 

odpowiedzieć inicjatywą klastrową. Dlaczego stowarzyszenie? Już dzisiaj dostrzegamy to,      

o czym wspomniał Pan Dyrektor Gleba, widzimy konkursy unijne, w których pieniądze są 

dedykowane wyłącznie społecznościom energetycznym. Klaster Energii jest taką 

społecznością, natomiast samorządy jako takie, chcąc być beneficjentem takich środków, 

muszą mieć podmiot, który z osobowością prawną będzie mógł sięgnąć po te środki. To 

stowarzyszenie właśnie taką rolę między innymi ma pełnić, żeby te środki w sposób 

optymalny i skuteczny uzyskiwać na jak najlepsze inicjatywy dla miasta Świdnica                     

i wszystkich pozostałych gmin, które do stowarzyszenia przystępują. Bardzo istotny jest ten 

problem systemowy samorządów dzisiaj - z jednej strony wynikający z tego, że samorządy 

nie mają specjalistów w branży OZE, transformacji energetycznej, a z drugiej strony mają 

mocno ograniczone środki, ale jednak powinny być inicjatorem i kreować pewną politykę 

przestrzenną, energetyczną, która będzie umożliwiała te rzeczy, będzie to realizowane            

w sposób pragmatyczny, humanitarny, z poszanowaniem zasobów, które mamy w regionie, 

ale też patrząca na zwykłych ludzi jako beneficjentów tego, co transformacja energetyczna 

przyniesie. Udało mi się zbudować wokół stowarzyszenia grono specjalistów, są to doktorzy, 

profesorowie z Politechniki Śląskiej, Wrocławskiej, Uniwersytetu Ekonomicznego, praktycy 

biznesu OZE. To daje mi przekonanie, że stowarzyszenie będzie mogło stanowić przestrzeń, 

aby gminy korzystało z tego „wspólnego centrum kompetencji”, żeby był tam też obszar do 

inicjowania projektów ponad miejskich, ponad gminnych. To bardzo istotne w przypadku 

miasta Świdnica, które jest szczególnym członkiem naszego klastra z tego względu, że jest 

największym prądobiorcą, czyli ma największe zagęszczenie budownictwa mieszkaniowego, 

przemysłowego, użyteczności publicznej. W zamkniętym z kolei obszarze geograficznym         

i administracyjnym, gdzie lokowanie źródeł energii jest już w zasadzie na tyle ograniczone, że 

pozostaje nam użycie fotowoltaiki i nic ponad to, dlatego też wychodzenie na tą 

ponadregionalną płaszczyznę współpracy dla Świdnicy, w mojej ocenie jako mieszkańca, to 

kierunek naturalny i w zasadzie jedyny, aby osiągnąć jakąkolwiek formę 

samowystarczalności energetycznej, odporności na skutki kolejnych kryzysów. Mam 

nadzieję, że Państwo zagłosujecie za przystąpieniem do stowarzyszenia i będziemy mogli 

stanowić wsparcie nie tylko dla Świdnicy, ale wszystkich gmin, żeby tą transformację 

zrealizować w sposób optymalny, z poszanowaniem regionu i dostrzegając człowieka na 

końcu.   
 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Rafał Fasuga – w uzasadnieniu do projektu uchwały jest 

taka rzecz „szeroko rozumiana edukacja ekologiczna”, czy mógłby Pan 2-3 słowa na ten 

temat powiedzieć, jak Pan to widzi i kto będzie kontrolował stowarzyszenie, w którą stronę te 

działania będą szły. 
 

Pan Paweł Łapacz – odpowiedział, że stowarzyszenie jest skonstruowane w sposób zgodny      

z ustawą, czyli prace zarządu kontroluje komisja rewizyjna, która na spotkaniu założycielskim 

będzie powołana. Ponadto nad komisją rewizyjną mamy walne zgromadzenie, w tym 

przypadku wszystkich włodarzy gmin Świdnicy, więc to będą organy kontrolne, które będą 

brały i muszą brać udział w kierunku rozwoju tej inicjatywy. Wpisaliśmy dość szeroki zakres 

funkcjonowania tego stowarzyszenia, ponieważ transformacja jako taka jest elementem 

bardzo szerokim. Nie chodzi tylko o technologie, ostatecznego odbiorcę prądu ale mówimy 
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też o edukacji, pewnej akceptacji społecznej wobec niektórych rozwiązań, które czasem mogą 

przynosić pewne dyskomforty, te rzeczy będą się działy. Dostrzegamy w stowarzyszeniu,       

w zależności od możliwości uzyskiwania środków na pewne projekty, bo jeżeli chodzi             

o edukację to mówimy o projektach edukacyjnych, takie środki już dostrzegamy jako element 

wzmocnienia stowarzyszenia już nie nadwyrężając budżetów członków tego stowarzyszenia. 

Raczej myślimy o projektach edukacyjnych, na razie w zakresie w ogóle informowania           

o działalności Klastra Energii, chociażby inicjując takie działania, w których już klaster miał 

udział, czyli zainicjowanie współpracy firmy Sonel S.A. z Technikum Elektryczno-

Budowlanym na Wałbrzyskiej i Starostwem Powiatowym w Świdnicy, co już daje nam 

pierwsze merytoryczne rezultaty. To też jest działalność edukacyjna. 
 

Radny Lesław Podgórski – oświadczył Pan, że Pana praca będzie w ramach wolontariatu, ale 

na pewno nie będzie Pan sam pracował, to grono osób będzie większe siłą rzeczy, bo więcej 

pracy będzie przybywało i zajęć. Z jakimi funduszami się to będzie wiązało dla 

poszczególnych jednostek samorządu terytorialnego w perspektywie na dzisiaj i dalszej. 
 

Pan Paweł Łapacz – odpowiedział, że jest przedsiębiorcą i z biznesu się wywodzi, jest 

właścicielem pracowni projektowej we Wrocławiu, to jest jego źródło utrzymania. To, co robi 

tutaj przez pewien czas wydawało się naturalną drogą rozwoju profilu swojej firmy, natomiast 

w pewnym momencie, ucząc się tej energetyki i transformacji zrozumiał, przed jaką 

rewolucją stoimy, jakiego rodzaju będziemy mieli przed sobą wyzwania i to w pewnym 

momencie przerodziło się w działalność w dużej mierze ideową, dlatego podjął się 

poprowadzenia stowarzyszenia nieodpłatnie, na zasadzie wolontariatu, bo wie, że takiego 

budżetu od gmin nie uzyska, zna te uwarunkowania budżetowe. Dzisiaj, kiedy stoją przed 

gminami dość duże inwestycje, środki wobec których trzeba zapewnić wkład własny, co już 

dzisiaj jest realnym problemem więc to, o co poprosiliśmy robiąc budżet i koncepcję 

stowarzyszenia to jest pewne minimum. Składki zostały wyznaczone proporcjonalnie, 50 to 

była waga ilości ludności, 50 to powierzchnia gminy, tak, żeby zaznaczyć wielkość gminy      

w ujęciu ludnościowym i terytorialnym w składkach, i tak Świdnica tą składkę ma naliczoną. 

To są niewielkie pieniądze, to jest 2600 zł miesięcznie w przypadku Świdnicy. Gmina 

Dobromierz to jest niewiele ponad 1000 zł ale to jest ta różnica. W mojej intencji, jeżeli 

faktycznie zostanie powierzone mi zadanie poprowadzenie tego stowarzyszenia, od gmin nie 

będę chciał już żadnych pieniędzy, jeżeli chodzi o prowadzenie samego stowarzyszenia. 

Dzisiaj oprócz środków na termomodernizację, niską emisję, OZE jest bardzo dużo środków 

na projekty miękkie i mam nadzieję, że stowarzyszenie będzie mogło w ramach realizacji 

pewnych założeń strategii rozwoju po te środki sięgać bardziej projektowo i dłuższej 

perspektywy sobie nie wyobrażam. Chcę zobaczyć, jak to się rozegra w tym roku, mam 

nadzieję, że wszystko pójdzie zgodnie z planem i my już większych obciążeń generować dla 

gmin nie będziemy, raczej tylko korzyści.  
 

Radny Lesław Podgórski – pogratulował Panu Łapaczowi pomysłu i oddania się sprawie 

ideowej i życzył wszystkiego dobrego. Miał przyjemność znać ojca Pana Pawła, również 

oddany sprawie, mimo, że był fachowcem i pracował w urzędzie, również był zaangażowany 

ideowo. Jeszcze raz pogratulował i życzył powodzenia. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – dodam, w ślad za słowami Pana Leszka 

Podgórskiego, bo młodsze pokolenie i wielu radnych na pewno nie pamięta. Pan Jacek 

Łapacz był przez wiele lat architektem miejskim, pełnił tez funkcję wiceprezydenta Świdnicy 

i wielu z nas bardzo dobrze go pamięta jako człowieka bardzo pracowitego przede wszystkim, 

życzliwego i dobrego architekta. Przepraszam za ten osobisty wątek, ale chyba z Panem 

Leszkiem się zgodzimy, że cieszymy się, że niedaleko padło jabłko od jabłoni i to, co tata 

sobą reprezentował dzisiaj widzimy także w Panu. Wracając do pytania radnego 

Podgórskiego chciałabym dodać dwie rzeczy. Po pierwsze, finanse wiążą się z tym, iż przy 

realizacji niemalże każdego projektu unijnego mamy zabezpieczone tzw. środki techniczne na 

prowadzenie projektu, m.in. wynagrodzenie osób, które ten projekt przygotowują i później 

realizują, więc za każdym razem, jeżeli staniemy się beneficjentami takich pieniędzy możemy 
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liczyć na to, że koszt obsługi tego projektu zostanie również pokryty ze środków unijnych. 

Inną sprawą są wkłady własne, to dyskusja na przyszłość, wciąż jeszcze trwają procedury. 

Dolny Śląsk jest w tej chwili zobligowany przy wielu programach do zabezpieczenia na 

poziomie samorządów 30% wkładu własnego, ale liczymy na to, że decyzje naszego rządu 

spowodują, iż ten wkład zostanie obniżony do 15%, a pozostałe 15 zostanie uzupełnione 

środkami innymi, być może rządowymi. Mówiłam o kwestiach ekologicznych, 

klimatycznych, poprawie jakości życia, ale te inwestycje będą się wiązały ze zmniejszeniem 

zużycia energii i z tańszym sposobem jej uzyskania. W ostatecznym bilansie, jeżeli 

policzymy dzisiejsze wydatki na energię elektryczną, cieplną to będziemy mogli mówić           

o bardzo konkretnych zyskach, czyli mniej zapłacimy za prąd, ogrzewanie, MZEC będzie 

mógł funkcjonować taniej, koszty bieżące nam spadną, co jest dla nas bardzo istotne i to jest 

jeden z celów tego projektu, który dziś przedstawiamy. Pan Paweł jest koordynatorem 

przygotowania dokumentu, który już posiadamy, tj. „Strategia Rozwoju Klastra Świdnicka 

Energia Odnawialna na lata 2022-2030”. Jeżeli ktoś jest zainteresowany, proszę o taki sygnał 

do Pana Przewodniczącego. Nie chcielibyśmy tego dokumentu drukować w zbyt dużej ilości, 

chcemy szanować papier. Jeżeli ktoś będzie sobie wyraźnie życzył wersję papierową to 

przygotujemy taką, wersję elektroniczną również możemy przesłać. Warto się z tym 

dokumentem zapoznać, ponieważ zaczyna się on od bardzo dokładnej analizy naszego 

zapotrzebowania energetycznego, potencjału, a później wyznacza drogi, którymi byśmy 

chcieli iść, z możliwością wykorzystania dostępnych źródeł finansowych. Ostatecznie mamy 

mieć energię własną, ekologiczną i dużo tańszą, to jest też w tym wszystkim ważne.       
 

Pan Paweł Łapacz – Pani Prezydent nawiązała do strategii, a to pokrótce opowiedziałem. 

Strategia, którą posiadamy, zgodnie z tym, co usłyszałem w kilku uczelniach, jest jedną           

z lepszych, jakie w tej chwili funkcjonują w Polsce. To jest jasny kierunek, który został 

wyznaczony. Szybkie sprostowanie wobec tego, co powiedziała Pani Prezydent – my nie 

będziemy mieli tańszej niż dzisiaj energii tylko tańszą niż ci, którzy się za to dzisiaj nie 

wzięli. To, że energia będzie szła do góry jest faktem, natomiast dzisiaj mamy bardzo 

ciekawy moment historyczny, że ceny energii przecięły krzywe rentowności tak wielu 

technologii, które do dzisiaj były bez sensu ekonomicznie, dzisiaj one zwracają się po 5-6-7 

latach, co już uzasadnia inwestycję w tym kierunku i takie kierunki będziemy chcieli 

dostrzegać i wskazywać gminom w ramach tej inicjatywy.    
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/1: 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 9) 
 

projekt uchwały nr LII/1 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 

___________ 
 

Ad 5.2. 

Projekt uchwały nr LII/2 w sprawie nadania tytułu „Zasłużonego dla Miasta Świdnicy” 

przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 11). Następnie poprosił 

członkinię Ligi Kobiet Polskich Koło w Świdnicy - Panią Violettę Madej o przedstawienie 

uzasadnienia. 
 

Pani Violetta Madej – Pani Elżbieta Dudziak jest przewodniczącą Ligi Kobiet od 25 lat. Przez 

te wszystkie lata skupiła obok siebie dużo aktywnych osób i potrafiła te osoby nauczyć 

aktywności społecznej. Razem, całe stowarzyszenie przez lata dokonało dużo fajnych rzeczy    

i to dzięki inicjatywie Pani Eli. Przede wszystkim jest osobą skuteczną w działaniu i bardzo 

oddana sprawom społecznym. Pani Ela przez te wszystkie lata stworzyła akcję „Bezpieczna 
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taksówka”, która miała na celu, by starsze panie mogły jechać daną korporacją do domu          

i taksówkarz wysiadł, pomógł wnieść zakupy czy poczekał, aż osoba wejdzie do klatki 

schodowej. Potem „Bezpieczna kobieta”, było ponad 100 edycji. Z tej akcji skorzystało ponad 

1000 kobiet. Była to akcja prowadzona wraz z Komendą Powiatową Policji w Świdnicy, 

kobiety były uczone samoobrony, także dużo świdniczanek oraz kobiet z naszego powiatu 

skorzystało z tej akcji. „Świdnicki Dzień Dziecka” - 3 edycje, które odbywały się na terenie 

świdnickiego OSiR-u, gdzie promowana była rekreacja i sport dla dzieci i młodzieży, gdzie 

dzieci mogły brać udział w wielu ciekawych sportowych zawodach i dostawały za to nagrody. 

Potem przez około 15 lat była prowadzona akcja „Świdnicki Dzień Kobiet” w teatrze 

świdnickim, gdzie były prowadzone badania dla świdniczanek, można było skorzystać            

z porad specjalistów, lekarzy, posłuchać ciekawych paneli, a także obejrzeć występy polskich 

artystów, których przez te 15 lat przewinęło się wielu. Także przez te wszystkie lata była       

w naszym stowarzyszeniu prowadzona pomoc prawna i psychologiczna. Zaprzestała tej akcji      

w momencie, kiedy w Centrum Organizacji Pozarządowych powstały takie same usługi. 

Prowadziłyśmy także przez 4 lata wolontariat w świdnickim szpitalu „Latawiec”, gdzie 

młodzież ze średnich szkół świdnickich pomagała osobom starszym, np. w zrobieniu im 

zakupów albo pomocy w spacerze po korytarzu, takie drobne rzeczy, ale ważne dla osób 

chorych. Przez wiele lat wspierałyśmy Nadleśnictwo Świdnickie przy organizacji Święta 

Dzika, sadzeniu drzew w okolicznych lasach także uważam, że w tym zakresie osoba Pani Eli 

była dużym kołem motorowym do napędu całego stowarzyszenia. Przez wiele lat była 

przewodniczącą zarządu głównego Ligi Kobiet w Warszawie oraz członkiem Dolnośląskiej 

Federacji Organizacji Pozarządowych. Bardzo proszę Wysoką Radę Miejską                             

o zaakceptowanie osoby Pani Eli na „Zasłużonego dla Miasta Świdnicy”.  
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska – dodała do wypowiedzi Pani Madej, że Pani Ela 

organizuje od lat Świdnickie Dyktanda i jest to wielka impreza w skali miasta. Organizowała 

konkursy historyczne o Unii Europejskiej i razem z młodzieżą miałam przyjemność wyjechać 

do Brukseli, bo nagrodą główną był wyjazd do Brukseli. Bardzo dziękujemy za takie akcje. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – podziękowała Lidze za ten wniosek. Elę 

Dudziak znamy wszyscy, pamiętam moment, kiedy przejęła pałeczkę po swojej teściowej, 

Pani Wandzie i podjęła się koordynowania pracy kobiet, które w tej organizacji były skupione 

i nadała tym działaniom zupełnie nowej jakości, rozpędu, przekonując wiele z nas do tego, że 

warto te pomysły wspierać, warto w tych pomysłach brać udział. Prowadzenie akcji,                

o których mówiła Pani Violetta wymagało współpracy z policją świdnicką, Strażą Miejską, 

innymi instytucjami, szpitalem „Latawiec”, radnymi z różnych ugrupowań, zapraszała nas do 

udziału w tych wszystkich wydarzeniach. Te badania przeprowadzane w teatrze, badania za 

darmo miały bardzo sprecyzowany profil każdego roku. Było to niezwykle istotne, bo z jednej 

strony można było skorzystać z takiej możliwości na miejscu, ale też ważna była edukacja, 

jaką w tym czasie prowadzono. Bardzo dobre wykłady znakomitych przedstawicieli świata 

medycyny, które pozwalały na to, by zrozumieć, czym jest właściwa profilaktyka, dobry styl 

życia i chcę do tego wszystkiego dodać, że Elżbieta w swoich działaniach była zawsze bardzo 

konsekwentna, zdeterminowana i jeżeli jakiś pomysł wpadł jej do głowy to na pewno 

doprowadzała go do końca i też bardzo serdecznie jej dziękuję. Myślę, że będą jeszcze okazje 

do podziękowań wtedy, kiedy będziemy jej wręczać ten tytuł, bo nie mam najmniejszych 

wątpliwości, że dzisiaj Państwo także i w tym wypadku decyzję podejmą jednogłośnie.        
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/2: 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -1 , 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 12) 
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projekt uchwały nr LII/2 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 5.3. 

Projekt uchwały nr LII/3 w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 

mieszkaniowego zasobu Gminy Miasto Świdnica przedstawiła Dyrektor Wydziału 

Gospodarki Mieszkaniowej Alicja Masny (zał. nr 14). 
 

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydały  

pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Marcin Paluszek – poprosił o dokładne wyjaśnienie pojęcia „pomieszczenie 

tymczasowe”, czym ono jest i jakimi zasobami takich pomieszczeń dysponuje miasto. 
 

Dyrektor Wydziału Alicja Masny – odpowiedziała, że pomieszczenie tymczasowe to 

pomieszczenie, a nie lokal, którego pojęcie zostało wprowadzone w kodeksie postępowania 

cywilnego i odnosi się do sytuacji, kiedy zapada wyrok eksmisyjny, a osoba osądzana w tym 

wyroku nie otrzymuje prawa do najmu socjalnego. Jeśli wyrok zapada z powodu np. 

zaległości i zakłócania porządku domowego, Sąd nie przyznając prawa do lokalu socjalnego 

pozostawia samorządom wolną rękę w wynajęciu pomieszczenia tymczasowego osobie, aby 

nie stała się zupełnie bezdomną albo odstąpienia od tego. Kodeks postępowania cywilnego 

zezwala nie tylko gminom, ale także wierzycielom czy innym osobom mającym swój interes 

prawny w wynajęciu tych pomieszczeń tymczasowych na pierwszy okres po wykonaniu 

eksmisji i mówi się wyraźnie w przepisach wyższego rzędu, że pomieszczenie wynajmuje się 

na nie dłużej niż na 6 miesięcy. Ponieważ w praktyce, mając 21 pomieszczeń w naszych 

zasobach komunalnych mamy takie osoby, które otrzymały wyrok eksmisyjny sądowy za 

różne przewinienia, ale po wykonaniu eksmisji zamieszkały w naszych pomieszczeniach           

i zachowują się dobrze, ich sytuacja finansowa nie poprawiła się na tyle, żeby na wolnym 

rynku zaistnieć i wynająć komercyjnie mieszkanie, natomiast płacą bieżący czynsz za 

pomieszczenie, nie naruszają już spokoju, nie popełniają tych samych błędów, co                     

w poprzednim miejscu. Wprowadziliśmy propozycje takiej regulacji, która pozwoli nam, na 

kolejne okresy, kontrolować sposób wykorzystania tego pomieszczenia i płatności, przedłużać 

tą umowę, stąd te regulacje. Pomieszczeń jest 21 i są to pojedyncze lokale, pokoje, głównie    

w dawnych budynkach hoteli robotniczych. 
 

Radna Violetta Wiercińska – zadała pytanie odnośnie rozdziału 3, punktu 2, czy tutaj nie ma 

błędu, czy nie powinno być „mniej niż 16”? 
 

Dyrektor Wydziału Alicja Masny – odpowiedziała, że nie ma błędu. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/3: 

w głosowaniu: za -21 , przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 15) 
 

projekt uchwały nr LII/3 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 5.4. 

Projekt uchwały nr LII/4 w sprawie nadania  nazwy skwerowi u zbiegu ulic Wałbrzyskiej, 

Romualda Traugutta i Pionierów Ziemi Świdnickiej w Świdnicy przedstawił 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 17). 
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Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały. 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/4: 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 18) 
 

projekt uchwały nr LII/4 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu. 
 

Pan Wiesław Łabęcki, Prezes Zarządu Świdnickiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku –            

w imieniu Świdnickiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku podziękował Radzie za takie 

uhonorowanie Krysi Lasek w centrum miasta. Po drugie podziękował Przewodniczącemu       

i Klubowi Radnych PO za wnioskowanie. Przy okazji podziękował także włodarzom miasta - 

Pani Prezydent, Panu Zastępcy i Panu Przewodniczącemu za wsparcie stowarzyszenia w lipcu 

ubiegłego roku w tych trudnych chwilach, za pomoc i w mieście, i w organizacji wyjazdu na 

pogrzeb do Pieńska. 

___________ 

Ad 5.5. 

Projekt uchwały nr LII/5 w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Miejskiego 

Ośrodka Pomocy Społecznej w Świdnicy przedstawił Przewodniczący Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji Tomasz Kempa (zał. nr 20). 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – poprosiłam o głos zarówno w sprawie tej 

skargi, jak i kolejnej, która za moment będziemy rozpatrywać. Tutaj też liczę na Państwa 

jednoznaczną decyzję w sprawie odrzucenia tej skargi jako niezasadnej. Chcę do tych dwóch 

skarg dodać kilka swoich refleksji. Bardzo wysoko, zarówno ja, jak i sprawujący bezpośredni 

nadzór nad pracą MOPS-u mój zastępca Szymon Chojnowski, oceniamy pracę Pani Dyrektor, 

zastępców i wszystkich pracowników MOPS-u. Ich profesjonalizm, wysokie, ciągle 

powiększane kwalifikacje, empatia, wielka życzliwość do podopiecznych są rzeczą godną 

zauważenia i godną pochwały. Staramy się chwalić państwa tak często, jak jest to możliwe       

i dzisiaj chcę pochwalić tym bardziej, iż takie skargi jak te są absolutnym naruszeniem zasad 

dobrych obyczajów. MOPS jest instytucją specyficzną, która nieraz rozpatruje wielowątkowe 

problemy dotykające naszych mieszkańców. Bardzo często, razem z Panią Dyrektor czy 

zastępcami rozpatrujemy sprawy, które wymagają wsparcia nie tylko socjalnego, ale też 

asystenta rodziny, pedagoga, psychologa, bardzo często w te sprawy włącza się również Pani 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska, ale również Pani Dyrektor Alicja Masny, Pan Dyrektor 

Marek Suwalski, bo okazuje się, że tylko takie współdziałanie w takim mikrozespole może 

pomóc osobie, rodzinie wyciągnąć się z nieraz bardzo skomplikowanych sytuacji, w jakiej ta 

osoba się znalazła, nie ze swojej winy lub jeśli ze swojej winy to odpokutowała swoje choćby 

przez pogorszenie sytuacji mieszkaniowej, ale pełna dobrych zamiarów i refleksji chce wrócić 

do normalnego życia społecznego, czyli przede wszystkim podjęła pracę, wykazuje stałe 

dochody, przeszła terapię. Takich sytuacji przeżywamy co roku wiele. Te dwie skargi 

pochodzą od osób, które, śmiem twierdzić poprzez kilkuletnie doświadczenia z dokumentami, 

nie potrafią się do zasad współżycia społecznego dostosować. Nie akceptują jakichkolwiek 

sugestii, które miałyby doprowadzić do tego, aby pojmowały życie w społeczeństwie nie 

tylko jako wieczne roszczenia, pretensje, życie na koszt nas wszystkich, jak w jednym z tych 

przypadków, lecz rozumiały, że życie w społeczeństwie to także obowiązki, przede 
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wszystkim chodzenie do pracy jeżeli nie ma żadnych przeciwskazań, żeby to robić. Mam 

nadzieję, że zgodnie z sugestią Pana Przewodniczącego Tomasza Kempy, Państwo przychylą 

się do tego uzasadnienia i jedną i drugą skargę uznają za bezzasadną, bo uważam, że sama 

treść tej skargi jest po prostu obraźliwa dla Dyrektora MOPS-u. Niestety procedury prawne są 

takie, jakie są. Jeżeli ktoś składa w trybie skargi do nas dokumenty, nie możemy ich nie 

przyjąć i nie rozpatrzeć, ale Państwa dzisiaj proszę o jednoznaczną decyzję, sprawiedliwą.     
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Radny Lesław Podgórski – poprosił o jednoznaczne stwierdzenie, jak ma odbywać się 

głosowanie, bo albo Pan przeczyta, albo w projekcie uchwały powinno być napisane zgodnie    

z sugestią Komisji, że skarga jest bezzasadna i wtedy wiemy jak głosować, jak jest na 

projekcie zasadna i bezzasadna to proszę o wyjaśnienie. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/5 – uznanie skargi za bezzasadną: 
 

w głosowaniu: za -17 , przeciw -0 , wstrzymało się -3, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 21) 
 

projekt uchwały nr LII/5 został przyjęty 

skargę uznano za bezzasadną 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 5.6. 

Projekt uchwały nr LII/6 w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Miejskiego 

Ośrodka Pomocy Społecznej w Świdnicy przedstawił Przewodniczący Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji Tomasz Kempa (zał. nr 23). 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały.  
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/6 – uznanie skargi za bezzasadną: 
 

w głosowaniu: za -21 , przeciw -0 , wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 24) 
 

projekt uchwały nr LII/6 został przyjęty 

skargę uznano za bezzasadną 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu. 

______________________ 
 

Przerwa 10 min 

_______________________ 

Ad 5.7. 

Projekt uchwały nr LII/7 w sprawie zmiany budżetu wraz z autopoprawką przedstawił 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 26). 
 

Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
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Radny Krzysztof Lewandowski – „jakoś to będzie” musiał usłyszeć Skarbnik Pan Kacper 

Siwek od Prezydent Miasta jak spytał „a skąd na to brać”. Jakoś to będzie, można odnieść 

wrażenie, ale my chcemy wiedzieć więcej. Dlaczego dziś, po 3 miesiącach od uchwalenia 

budżetu miasta na rok 2023 mamy przedstawioną uchwałę o kolejnym zadłużeniu. Mówimy 

tu 8,8 miliona zł, ale samego deficytu to będzie 7,5 miliona bez pokrycia, więc jak to będzie. 

Pewnie w ciągu roku da się to gdzieś schować, upchnąć, przykryć czymś innym, ale czy nie 

było wiadome w grudniu, że będą takie inwestycje jak remont kotłowni, to są planowane 

inwestycje, tego nie robi się z tygodnia na tydzień. Czy nie było wiadome w grudniu, że Dni 

Świdnicy są co roku i trzeba będzie dać pieniądze, albo, że zieleń miejska będzie w marcu       

i kwietniu wymagała angażowania środków finansowych, nie było wiadomo, że dach MZN-u 

po elewacji też będzie do remontu, kolejne 200 tysięcy. Czy nie było wiadomo, że do prądu 

trzeba będzie dołożyć, pewno było wiadomo, tak jak to, że podwyżki dla pracowników 

Urzędu Miejskiego i innych podległych jednostek w wysokości 2,5 miliona trzeba będzie dać, 

bo ci ludzie na te podwyżki czekali, wszystkie inne grupy zawodowe dostały, oni mieli prawo 

oczekiwać, że też się doczekają, i to na pewno było wiadomo w grudniu, ale myślę, że jest tu 

jakiś dłuższy zamysł, bo jeśli by to było podjęte w grudniu to deficyt nie byłby 6 milionów 

tylko plus 7,5 czyli 13,5 miliona i to już by wyglądało poważnie. Wydatki ustaliliśmy na 311 

milionów, trzeba dołożyć teraz te 8 i mamy 320 milionów, podnosimy zadłużenie miasta        

o kolejne miliony ale nie to jest niepokojące. Niepokojące jest to, że nie mamy pokrycia na to. 

To jest deficyt, nie bierzemy nawet na to kredytu, pewnie w połowie albo pod koniec roku 

zostaną wypuszczone jakieś obligacje. Tu rysuje się taki obraz naszego budżetu na ten rok 

albo jakaś prawidłowość, która się powtarza co roku, że ustalamy takie prowizorium, a potem 

jakoś to będzie. Przez takie działania mamy związane ręce, nie możemy podejmować 

strategicznych inwestycji tylko łatamy ten budżet, co miesiąc na każdej sesji zmieniamy, 

dokładamy i jakoś to będzie. Wydajemy pieniądze, których nie mamy ale jak były pieniądze    

z Urzędu Marszałkowskiego to musieliśmy je oddać, bo musieliśmy, przyczyna jest nieznana, 

więc nam nie wystarczy „jakoś to będzie”, oczekujemy wyjaśnień. Nie będziemy przeciwni, 

muszę jasno powiedzieć, że jesteśmy za podwyżkami dla pracowników i części Urzędu, bo tu 

chodzi o szeregowych pracowników i podległych jednostek, bo oni mają prawo godnie żyć, 

natomiast trzeba wiedzieć wcześniej, takie rzeczy trzeba planować, jak w budżecie 

domowym, tak i w budżecie naszego miasta. Tak być nie może.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – ależ mnie Pan zaskoczył, przeczytać jedną 

linijkę zamiast siedmiu to naprawdę sztuka. Chcę w sposób zdecydowany i kategoryczny 

zaprzeczyć temu, co Pan Radny przed chwilą powiedział. Nie zadłużamy miasta, nie 

zwiększamy tego zadłużenia, nie planujemy dodatkowych kredytów, chyba, że Pana rząd 

znowu zrobi nam jakąś niespodziankę pt. przerzucenia na nas obowiązków i umniejszenia 

naszych dochodów. Planowanie budżetu dzisiaj to jest planowanie w rzeczywistości 

nieprzewidywalnej, a tę nieprzewidywalność i chaos mamy od mniej więcej 4 lat. Jest to efekt 

decyzji rządu PiS – koniec, kropka. Nie będziemy tego tematu rozwijać, mówiłam Panu, że 

jak nie będzie Pan prowokował to nie będę używać nazwy PiS na tej sesji, może w kontekście 

pozytywnym kiedyś, jak usłyszy rząd nasze apele i spowoduje, że będziemy w bardziej 

stabilnych warunkach funkcjonować, bo tak jak my funkcjonują wszystkie samorządy            

w Polsce. Spodziewałam się, że radny o tak dużym doświadczeniu, pracujący tyle lat               

w samorządzie, rozumie przedstawione tutaj zapisy. Przykro mi bardzo, że jednak nie, 

wyciągnął Pan absolutnie fałszywe wnioski i znów w przestrzeni publicznej głosi Pan rzeczy, 

które nie są prawdą, a resztę proszę, żeby Pan Skarbnik wytłumaczył, może bardziej 

elementarnie. Nie zwiększamy zadłużenia miasta, co więcej od 2 lat konsekwentnie to 

zadłużenie miasta zmniejszamy. Natomiast zasługą Państwa rządu i prezesa, którego 

powołaliście na stanowisko szefa banku centralnego, który jak widać kompletnie nie umie się 

odnaleźć w sytuacji geopolitycznej, finansach, które dotyczą całej Europy, popełnia 

elementarne błędy, które prowadzą do tego, że Polacy płacą bardzo drogie kredyty, samorząd 

to też Polacy i chcę przytoczyć jedną informację – w roku 2021 zadłużenie miasta wynosiło 

115,5 miliona a koszt obsługi tych wszystkich zobowiązań wynosił rocznie niespełna 1,5 

miliona złotych. Rok później zadłużenie spadło do 108 milionów, czyli zmniejszyliśmy 
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zadłużenie o 7 milionów tylko koszty nam wzrosły i zapłaciliśmy w ubiegłym roku 6,5 

miliona złotych, ale to nie był koniec szaleństw Pana Glapińskiego i w tym roku, przy 

planowanym zadłużeniu 107 milionów 890 tysięcy, znów trochę schodzimy w dół, mamy 

zaplanowane koszty obsługi długu 8 milionów zł. Gdybyśmy mieli te 8 milionów to nie 

musielibyśmy dzisiaj uzupełniać wydatków bieżących, bo obsługa kredytu kosztowałaby nas, 

przy stabilności oprocentowania takim jak do roku 2020 i początku roku 2021, ok. 1 miliona 

200 tysięcy przy takim zadłużeniu, czyli mielibyśmy do dyspozycji ok. 7 milionów, które na 

pewno byśmy rozplanowali inaczej, ale skoro Pan nie doczytał kolejnych linijek i nie rozumie 

różnicy pomiędzy słowem „deficyt” a słowem „zadłużenie”, to proszę Pana Skarbnika             

o wytłumaczenie jeszcze raz, co się z tymi pojęciami wiąże i jaki będzie kształt budżetu po 

wprowadzeniu proponowanych zmian. 
 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek – uzupełnił, że deficyt to różnica pomiędzy wydatkami            

a dochodami. Natomiast dług to skumulowane deficyty od zawsze, czyli od kiedy zaczęliśmy 

zaciągać zobowiązania dłużne pokrywające te deficyty. Deficyt nie w każdym przypadku 

będzie pokrywany długiem, może być pokrywany nadwyżkami z lat ubiegłych bądź tzw. 

wolnymi środkami. Są to środki, które pozostają bądź nie po rozliczeniu budżetu każdego 

roku, to źródła przychodów, które są nieprzewidywalne. Pan Radny Lewandowski ma rację, 

że tak nie powinno wyglądać planowanie, absolutnie się z tym zgadzam. Nie powinniśmy 

planować dopiero teraz środków, które potrzebne są na pokrycie zadań miasta, ale                   

w momencie kiedy składamy budżet, a projekt budżetu składa się do 15 listopada, kompletnie 

nie wiemy, jakie będziemy mieli wolne środki, bo nie jesteśmy w stanie ich wyliczyć. Nawet 

gdybym był w stanie wyliczyć już w listopadzie wolne środki to RIO nie pozwoliłoby mi ich 

wprowadzić jako źródło pokrycia deficytu, bo są to środki niepewne. Zamknięcie budżetu 

następuje 22 lutego, kiedy składamy sprawozdania budżetowe, dopiero wtedy możemy 

wiedzieć, czy dysponujemy nadwyżkami i wolnymi środkami czy nie. Problem w planowaniu 

jest taki, że mamy w samorządach ogromną pewność realizacji naszych zadań, to nie jest tak, 

że możemy z dnia na dzień zamknąć szkołę czy zlikwidować jakąś jednostkę, więc mamy 

pewność realizacji pewnych wydatków i wielką niepewność co do źródeł finansowania, 

spowodowane jest to przede wszystkim ubytkami w PIT-ach. Te ubytki sięgają 

kilkudziesięciu milionów złotych w skali roku, właściwie już od 2020 roku. Pierwsze zmiany 

w roku 2019 - zmiany w systemie podatkowym, po drodze COVID itd., wreszcie Polski Ład. 

To ubytki rzędu kilkudziesięciu milionów. W tym roku mieliśmy dostać jako samorządu 

subwencję rozwojową, wiemy, że z tej subwencji raczej nic nie będzie, takie są przynajmniej 

zapowiedzi. W zeszłym roku w grudniu dostaliśmy ponad 8 milionów złotych dodatkowego 

PIT-u, którego też nie wiedzieliśmy, że dostaniemy, dostaliśmy w grudniu informację o takim 

PIT i w grudniu wpłynęły na rachunek. W tym roku nie wiem, czy dostaniemy dodatkowe 

PIT-y, jeśli nie to ubytek w budżecie jest ponad 30 milionów złotych. Takie są realia, trudno 

planować takie środki na pokrycie tych zadań i obciążeń budżetu, które mamy, to jest po 

prostu niemożliwe przy takim stanie i poziomie dochodów z tytułu PIT. Po drugie, zwrócę 

uwagę na kwestię ciągle rosnącej luki w finansowaniu oświaty i to dotyczy nie tylko 

Świdnicy, to sytuacja powszechna, właściwie w każdym samorządzie. Nasz podatek od 

nieruchomości nie wystarczy na pokrycie tego, co jest między wydatkami bieżącymi                

w oświacie a tym, co dostajemy subwencji ogólnej. Teraz na sesji podejmujemy decyzję          

o pokryciu jej wolnymi środkami, bo 200 tysięcy jest mniejsza, na podstawie informacji 

przekazanych z Ministerstwa. Nie ma stabilnego źródła finansowania ani oświaty ani innych 

obowiązkowych zadań własnych, stąd są ogromne trudności w planowaniu. Do tej pory 

planowaliśmy PIT-y, które można było prognozować z roku na rok, przyjmując np. wskaźnik 

średniego tempa zmian i raczej to się pokrywało, w 99% ten plan był zrealizowany. Teraz 

tego nie możemy robić, są ustalone kwoty referencyjne, które otrzymujemy co miesiąc i tylko 

możemy liczyć na informację Ministra Finansów, a jak widzimy z informacji te kwoty z roku 

na rok w PIT-ach są coraz mniejsze. Niestety nie ma nic za darmo, tak wygląda rzeczywistość 

samorządu. Uzupełnię też informację Pani Prezydent - dług miasta zmniejsza się nie od 2 lat, 

tylko systematycznie od 2018 roku. Czy będzie rósł – tak, z pełną odpowiedzialnością mogę 

powiedzieć, że będzie rósł. Jesteśmy przed kolejną perspektywą unijną – Fundusz 
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Sprawiedliwej Transformacji, KPO, to będzie wymagało wkładów własnych. Cieszymy się      

z dotacji, którą dostaliśmy m.in. na dwie drogi ostatnio. Są to dotacje, które pozwolą na 

sfinansowanie jedynie 50% tych wydatków. Co z kolejnymi procentami – prawdopodobnie 

będziemy musieli się zadłużyć, jeśli wkład własny nie będzie sfinansowany z innymi 

programów, np. rządowych. Te wyzwania w kolejnych latach nie pomogą nam ograniczać 

zadłużenia, wręcz przeciwnie. Już dawno podjęliście Państwo decyzję, że w 2025 roku 

zaciągniemy pożyczkę w NFOŚ, czyli dług na autobusy. Kupimy autobusy w 2025 roku, dług 

wtedy wzrośnie o tą pożyczkę, którą zaciągamy. Kwestia długu to nie jest problem tylko jak 

zarządzać tym długiem sprawnie, bo dług jest normalnym elementem gospodarki finansowej 

każdego samorządu. Wśród miast na prawach powiatu, nie ma miasta, które nie jest 

zadłużone. W gminach miejskich jest to kilkanaście miast, które nie jest zadłużone na rok 

poprzedni. Problemem są odsetki ale trudno do końca winić Pana Glapińskiego, że podnosi 

stopy, to jest normalna reakcja. Pytanie, czy to są wystarczające podwyżki, to jest dyskusja na 

inne forum, nawet nie będę oceniał czy to dobrze, czy źle. Licząc się z tym, że bierzemy 

zadłużenie, które jest oparte o WIBOR-y, bo tak się bierze kredyty czy obligacje, musimy się 

liczyć, że oprocentowanie jest zmienne więc będzie się zmieniało w każdym kolejnym roku. 

Gdybyśmy mieli stałe i stabilne źródło finansowania naszych wydatków bieżących, nie 

byłoby takiego kłopotu z planowaniem. Zgadzam się z Panem, jest problem z planowaniem   

w samorządach, nie jest to specyfika Świdnicy. Nie zwiększamy na tej sesji długu o ani jedną 

złotówkę, zwiększamy deficyt, źródłem pokrycia tego deficytu jest rozliczenie budżetu roku 

ubiegłego i środki, które wchodzą do budżetu w ramach wolnych środków pozwolą nam 

finansować te wszystkie rzeczy, o których dzisiaj powiedziałem.      
 

Radna Violetta Wiercińska – bardzo dobrą informacją płynącą z autopoprawki są podwyżki 

dla jednostek zarządzanych przez miasto, podległych miastu. Drugą kwestią, która napawa 

optymizmem, że w budżecie znalazły się środki na dokumentację projektową ciągu ulic 

Skłodowskiej - Krzywickiego – Lompy. Otrzymała zapewnienie od Pani Prezydent, że 

również ulica Staszica będzie włączona w to, pewnie przy drugiej transzy, która będzie 

przeznaczona na te prace projektowe. Poprosiła Panią Prezydent o zapewnienie mieszkańców, 

że tak się stanie i podziękowała za pochylenie się nad problemami mieszkańców z Osiedla 

Zachodniego i podjęcie prac projektowych w tym rejonie miasta. Odkąd weszła do Rady 

optuje za tym, żeby Osiedle Zachodnie miało bezpieczne, dobre drogi i chodniki, bo jest        

w katastrofalnym stanie.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – myślę, że radnych nie przeraża samo określenie „zadłużenie 

miasta”, bo z tym żyjemy już od 20 lat co najmniej i mamy świadomość, że tak musi być. 

Pani Prezydent znowu chciała zrzucić winę na rząd, bo poza jednym wydatkiem, tj. dodatek 

energetyczny, wszystkie inne zadania to są zadania własne gminy albo zadania, które mogą 

pochodzić i być pokryte tylko z budżetu miasta, a nie w żaden inny sposób. To, co 

powiedziałem to jest słowo w słowo wyczytane z autopoprawki, którą Pani nam przedstawiła 

i tam w paragrafie 5. jest wyraźnie powiedziane, że zwiększa się deficyt budżetu miasta o 7,5 

miliona, a to, czy te środki pochodzą z niewykorzystanych środków pieniężnych na 

rachunkach to nie są pieniądze wirtualne, to nie jest bitcoin, to są pieniądze żywe, które 

gdzieś tam są i pewnie można było je wykorzystać inaczej, bo jakby nie były wykorzystane     

w ten sposób mogłyby posłużyć innym celom, więc czytam i mówię to, co otrzymujemy od 

Państwa.         
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – powiedział, że czytając nie można używać 

naprzemiennie „deficyt” a „zadłużenie”, Skarbnik wyjaśnił, że to są dwa różne pojęcia.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – kolejna dobra informacja w sprawie projektu, 

który rozpoczniemy przygotowywać. Mamy ten projekt zaplanowany na 2 lata, bo będzie 

wymagał również uzgodnień, niekiedy trudnych z gestorami sieci i musimy wyłonić 

projektanta w trybie przetargowym, więc samo zadanie projektowe będzie prowadzone do 

przyszłego roku. Z dobrych wiadomości m.in. ta, że Pan Dyrektor Maciej Gleba wiedząc już 

o tym, że jest akceptacja części Państwa i tak sądzimy że większość przychyli się do tego 
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pomysłu, przy okazji roboczych spotkań z gestorami gazu już poinformował, że 

prawdopodobnie będziemy współpracować przy włączeniu PGNiG do tego projektu, 

oficjalnie pisma zostaną przekazane, ale ta informacja pozwala też u gestorów sieci w swoich 

planach dokonać takich zmian, żeby i włączyć się w tą fazę projektową i potem fazę 

wykonawczą, zabezpieczyć środki na wykonanie własnych instalacji, więc ta informacja już 

została przekazana, zyskała aprobatę ze strony PGNiG i mam nadzieję, że inni gestorzy, 

przede wszystkim Tauron, bo nie mogę powiedzieć, że będziemy mieli jakikolwiek problem    

z ŚPWiK, tym bardziej, że tam część prac projektowych już jest wykonana, że wszystkie 

koordynujące prace pójdą sprawnie i zamkniemy ten projekt w kilkanaście miesięcy.        

Wrócę do tego, co mówił Pan Lewandowski, jeszcze raz – deficyt to różnica pomiędzy 

wydatkami bieżącymi a dochodami bieżącymi, które w tym momencie uzupełniamy 

pieniędzmi, które nam zostały z ubiegłego roku. Tylko ciężko, jak Pan zna całą formułę, 

procedurę przyjmowania i realizacji wydatków budżetowych, z których większość może się 

zacząć 1 stycznia, a powinna się skończyć 31 grudnia, część wydatków może być tzw. 

wydatkami niewygasającymi, ale dotyczy to przede wszystkim inwestycji. Jeżeli rząd wrzuca 

nam w grudniu pieniądze to ani ich nie wprowadzimy do budżetu, ani nie znajdziemy dla nich 

celu ani nie zdążymy ich wydać i to pozostaje na naszych kontach. To jest m.in. to, co dzisiaj 

rozdysponowujemy, czyli nie dysponujemy dzisiaj jakimś wirtualnym pieniądzem tylko 

pieniądzem, który jest w naszym posiadaniu. Jeżeli ten temat jest dla Pana tak trudny to 

jeszcze poproszę Pana Skarbnika o jakieś korepetycje, mikro wykład. Proponowaliśmy na 

początku kadencji Państwu, ale odzew nie był wielki, uczestnictwo w warsztatach, gdzie 

chcieliśmy Państwa wiedzę na temat konstruowania budżetu powiększyć, bo to nie jest łatwa 

materia. Nie dochodziłoby może do takich nieporozumień jak dzisiaj i skoro porusza Pan ten 

temat to proszę Pana Skarbnika, bo wiem, że dysponuje takimi wyliczeniami, żeby 

przypomniał ostatnie 5 lat w sferze wpływów z podatku PIT jaki otrzymywaliśmy, jaki 

otrzymujemy dzisiaj i co działoby się, gdyby nie zmiany w systemie płacenia podatków, 

jakimi byśmy dysponowali dochodami i może wtedy sobie Państwo uzmysłowią, jak polityka 

rządu wpływa na wydatki i dochody samorządu. Zadań nam nie ubywa, wręcz przybywa         

a pieniędzy nam ubywa. To są nasze pieniądze, świdniczan, podatek dochodowy 

wypracowany przez mieszkańców naszego miasta, który powinien zostawać przede 

wszystkim tutaj, bo tutaj są zabezpieczane ich podstawowe potrzeby, takie jak woda, drogi, 

chodniki, żłobki, przedszkola, szkoły itd. Zabieranie tych pieniędzy nam powoduje, że 

domknięcie budżetu w danym roku budżetowym staje się rzeczą coraz trudniejszą. 

Świdniczanie pracują, mamy dobry wskaźnik osób aktywnych zawodowo, nasze firmy           

w większości przetrwały kryzys, zarabiamy więcej, otrzymujemy mniej, czy to jest 

sprawiedliwe. Poprosiła Skarbnika o przytoczenie informacji. 
 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek – można się odnieść do tego, co było do 2019 roku, bo wtedy 

system podatkowy był w miarę stabilny i niewiele się działo, jeżeli chodzi o podatki 

dochodowe. My jako miasto partycypujemy udziałem w PIT-ach. W 2018 roku – 61 mln 660 

tysięcy to były nasze wpływy z PIT-u, 2019 o 8 milionów więcej tj. 69 mln 740 tysięcy, 2020 

– to co wpłynęło do budżetu to 66 mln 870 tysięcy, a gdyby trend się utrzymał, który 

policzyłem dla miasta od 2004 roku powinniśmy mieć już w 2020 roku nie 66 a 76 milionów, 

w roku 2021 powinniśmy mieć prawie 83 miliony złotych, jest 72,5 miliona z dodatkowymi 

środkami, które ostatecznie zostały wykonane. W roku 2022 powinno być 89 milionów 

złotych, jest 71 mln 300 tysięcy złotych. W roku 2023, gdyby ten trend się utrzymał – 93 

miliony, jest niecałe 61 milionów złotych. W ten sposób można oszacować ubytki dla 

Świdnicy od 2020 do 2023 roku. Za 2020 rok można powiedzieć, że ubytki wynoszą ponad    

9 milionów, w 2021 ubytki prawie 10 milionów, 2022 – ponad 17 milionów, ok. 33 miliony   

w roku 2023. To jest efekt kolejnych zmian, które były wprowadzone w systemie 

podatkowym. Pierwsze zmiany w 2019 roku, później COVID, który również miał na to 

wpływ i kolejne zmiany związane z Polskim Ładem to jest efekt tej reformy.  
 

Radna Violetta Wiercińska – chciałabym, żeby Pani Prezydent zadeklarowała, czy ulica 

Staszica również zostanie włączona do prac projektowych i tym samym doczeka się remontu. 
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Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – poprosiła Dyrektora Macieja Glebę aby 

wyjaśnił, jaki obszar będzie objęty projektem, bo to jest cały kwartał ulic. 
 

Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba – umawialiśmy się na ulicę 

najpierw Curie-Skłodowskiej, potem z Panią Radną tak żeśmy zaczęli, mówiliśmy                   

o Krzywickiego, potem doszliśmy do Lompy, potem, w zimie zwłaszcza, sprzeczaliśmy się     

o Lompy, gdzie się zaczyna a gdzie kończy, zwłaszcza w zimowym utrzymaniu. Dzisiaj 

ŚPWiK posiada dokumentację i ważne pozwolenie na budowę na realizację inwestycji w tym 

obszarze.   
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – powiedziała, że chodzi o możliwość włączenia 

ulicę Staszica do prac projektowych.    
 

Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba - odpowiedział, że               

w zależności od tego, co ustalimy z gestorami sieci. Jesteśmy po rozmowie w zakładzie 

gazowniczym wczoraj, po rozmowie z ŚPWiK i też wczoraj po rozmowie z firmą TNT, która 

w imieniu Taurona zajmuje się oświetleniem ulicznym. W czwartek w przyszłym tygodniu 

mamy spotkanie z Tauron Dystrybucja w sprawie sieci rozdzielczych i wtedy ostatecznie po 

zakończeniu rozmów z tymi gestorami sieci będziemy w stanie określić, gdzie ta inwestycja 

się zaczyna i kończy. Najpierw trzeba zacząć od uporządkowania stanu infrastruktury pod 

ziemią, żeby oznaczyć możliwości wykonania drogi, natomiast rozmawiamy o takiej rzeczy, 

która w rozmiarze podstawowym może kosztować kilkanaście milionów złotych. Na ten 

moment nie umiem precyzyjnie odpowiedzieć, czy Staszica się zmieści. My chcemy, pytanie, 

czy damy radę i czy będzie nas na to stać. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – przypomniał, że już nie raz zgłaszał ulicę 

Staszica i miał zapewnienia od wodociągów, że projekt też na ulicy Staszica jest, więc sądzi, 

że jest jakieś niezrozumienie. 
 

Radny Jan Jaśkowiak – dostrzegam w budżecie wiele ważnych kwestii, które są poruszane, 

m.in. wzrost wynagrodzeń dla pracowników i stąd pytanie, czy wzrost wynagrodzeń dotyczy 

wszystkich spółek miejskich, a jeśli tak czy jest on dokonany proporcjonalnie co do ilości 

poszczególnych pracowników czy innym kluczem Państwo kierowaliście się przyznając te 

podwyżki. Drugie pytanie dotyczy Dni Świdnicy, ponieważ bardzo się cieszę, że wracają, też 

o tym wspominałem, także ta kwota 150 tysięcy i później jeszcze 50 tysięcy, czyli łącznie 200 

tysięcy na koszt Dni Świdnicy, chciałbym zapytać o szczegóły, ponieważ wielu mieszkańców 

również dopytuje o te kwestie.  
 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek – jeśli chodzi o wynagrodzenia w spółkach to przypomnę, że 

spółki nie wchodzą do budżetu. Ich przychody i koszty są ich przychodami i kosztami, miasto 

nigdy nie wspierało w jakikolwiek formie spółki poza dokapitalizowaniem ich w momencie, 

kiedy realizowały określone inwestycje i tak też dzieje się tym razem. Podwyżki są 

zaplanowane we wszystkich jednostkach organizacyjnych i nadzorowanych przez miasto,     

w tym instytucjach kultury i Miejskim Zarządzie Nieruchomości, stąd są zaplanowane dotacje 

podmiotowe i przedmiotowa dla tych instytucji, poza tym wszystkie nasze jednostki 

budżetowe. Spółki nie wchodzą swoimi przychodami i kosztami do budżetu miasta i nie 

możemy im planować w żadnej formie podwyżek czy środków, które będziemy przekazywać 

do ich planów finansowych.  
 

Radny Jan Jaśkowiak – powiedział, że wyraził się nieprecyzyjnie, miał na myśli jednostki 

podległe miastu.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – wyjaśniałam na początku sesji – podwyżki 

obejmą pracowników żłobków, administracji i obsługi przedszkoli i szkół podstawowych, 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, Miejskiego Zakładu Nieruchomości, Ośrodka 

Sportu i Rekreacji, Biblioteki, Świdnickiego Ośrodka Kultury, Muzeum Dawnego Kupiectwa 
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i Urzędu Miejskiego. Wszystkie jednostki chcielibyśmy jednocześnie uregulować 

podwyżkami od 1 kwietnia tego roku. Średnio na pracownika jest to 500 złotych, jak 

rozdysponują to szefowie jednostek pozostawiamy do decyzji, czy będzie to po równo czy 

będą jakieś gradacje to już jest w gestii dyrektorów. Natomiast spółki, z tego co wiemy, też 

regulują w tym roku płace. Zanim ktoś dopyta wyjaśnię – Straż Miejska, która w tej chwili 

jest naszym „przedmiotem specjalnej troski”, z całą sympatią do wszystkich strażników 

miejskich, pod względem płac, otrzymała zgodę, Państwo to przegłosowali, na zwiększenie 

funduszu płac już w planie budżetowym. Wynikało to m.in. z tego, iż chcieliśmy dać 

możliwość Panu Komendantowi zwiększenia płac od początku roku, ponieważ nie ma 

chętnych do pracy w Straży Miejskiej. Bardzo mi przykro, kiedy czytam uwagi w internecie 

dotyczące strażników, którzy bardzo ciężko pracują i mają pracę wyjątkowo niewdzięczną,   

„a gdzie jest Straż Miejska”. Ciężko wszędzie postawić strażnika miejskiego, jeśli 

dysponujemy dwudziestoma-kilkoma osobami pracującymi w ruchu ciągłym, 24 godziny,       

7 dni w tygodniu, bez świąt i żadnych dni wolnych, więc chcąc choć trochę tej motywacji 

finansowej dodać, pozostawiliśmy plan Straży Miejskiej bez zmian, natomiast reszta 

jednostek będzie regulowała płace od 1 kwietnia.  

Dni Świdnicy – nie podamy dzisiaj szczegółów, ponieważ trwają ostatnie uzgodnienia, nie 

chcielibyśmy wyjść przed szereg i powiadomić, na pewno powiadomimy wszystkich 

najszybciej, jak to będzie możliwe. Na pewno będą koncerty, trwają w tej chwili ostatnie 

uzgodnienia z artystami, którzy są dostępni i atrakcyjni. Na pewno też będzie to, co 

świdniczanie bardzo już polubili, czyli Dzień Sportu ostatniego dnia, w niedzielę.                   

O szczegółach będziemy informować, to jest kwestia najbliższych dni, najbliższego tygodnia.   
 

Radny Jan Jaśkowiak – podziękował za informacje, przy czym jako radni podejmujemy 

decyzję na temat przeznaczenia tych środków na Dni Świdnicy, rozumiem kwestię związaną    

z dogrywaniem artystów, aczkolwiek kwestie techniczne, np. gdzie odbędą się Dni Świdnicy 

myślę, że jest Pani w stanie podać.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – odpowiedziała, że Dni Świdnicy odbędą się      

w obiektach OSiR-u, miejsce jest sprawdzone, ogrodzone, sprawdzone przez firmy 

ochroniarskie, mamy tam dużą przestrzeń do organizacji koncertu, którą też możemy 

wydzielić, mamy miejsce na wystawienie stoisk garmażeryjnych, mamy też miejsce, które 

chcielibyśmy zagospodarować placem dla dzieci, wesołym miasteczkiem, w związku z tym 

będzie to tradycyjnie teren OSiR-u. Planujemy koncert w piątek, cały dzień otwarty w sobotę, 

zakończony też koncertem i Dzień Sportu zorganizowany w niedzielę i niedziela znów 

zakończona koncertem, wszystko w jednym miejscu przy ulicy Śląskiej.      
 

Radny Marcin Paluszek – zadał pytanie na temat zakupu związanego z rozbudową macierzy 

dyskowej dla potrzeb Urzędu Miejskiego w Świdnicy. Sporo jest inwestycji związanych            

z usprawnieniami w samym Urzędzie Miasta, ale interesuje mnie głównie ta rozbudowa 

macierzy dyskowej w kwocie 100 tysięcy złotych. Na czym to polega, dlaczego musimy 

rozbudować macierz dyskową, cóż to jest ta macierz dyskowa. Kolejne pytanie dotyczy 

infokiosków, 36 tysięcy złotych zostało przeznaczone na demontaż infokiosków, chciałbym 

się dowiedzieć, ile mamy tych infokiosków i skąd wynika kwota 36 tysięcy na odkręcenie       

z posadzki infokiosku i pozbycie się ich. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – odpowiedziała, że nie ma dzisiaj Pana 

Sekretarza, jest na zwolnieniu lekarskim więc nie wyjaśni nam dokładnie kwestii macierzy. 

Mogę dodać tyle, że kolejny etap cyfryzacji w jakim jesteśmy powoduje, że przerzucamy        

w przestrzeń cyfrową coraz większe ilości danych, które będą w systemie open, czyli te, które 

są dostępne dla mieszkańców ale także te, które są udostępniane wewnętrznie, czyli dane, 

które wędrują między wydziałami, w związku z czym musimy wzmocnić naszą wewnętrzną 

sieć, żeby to wszystko utrzymała. To na pewno nie ostatnie wydatki na cyfryzację, bardzo 

dużo takich wydatków ponieśliśmy korzystając z pieniędzy unijnych. W tym momencie 

środków unijnych na takie cele nie ma, a my nie możemy stanąć w miejscu, powinniśmy to 

kontynuować, w związku z czym te 100 tysięcy to jest niedużo w stosunku do tego, co już 
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wydaliśmy, tam było kilka milionów złotych, na pewno będziemy po takie środki sięgać         

w najbliższej perspektywie, bo tam znowu jest ogrom pieniędzy na różne usługi związane         

z cyfryzacją i wprowadzanie naszych zasobów do przestrzeni wirtualnej, ale w tej chwili 

musimy taki wydatek ponieść. Druga rzecz to infokioski, które stoją zepsute od lat. 

Ubolewam, bo wtedy, kiedy ten projekt był na tej sali omawiany i przegłosowywany byłam 

radną i byłam przeciwna temu projektowi, uważałam, że jest on niedobry, że te infokioski 

postawione w przestrzeni publicznej będą niestety podlegać bardzo szybkiej dewastacji i są 

inne metody i sposoby, jak np. aplikacje internetowe, które były już wówczas możliwe do 

wprowadzenia, ale Pan, który wówczas zarządzał takimi projektami w mieście miał swoje 

wizje. Jednym z efektów tamtego projektu są także te płyty granitowe, po których 

świdniczanie się ślizgają i przewracają na nich, my je sukcesywnie usuwamy, w trakcie 

prowadzenia prac i remontów te płyty znikają, natomiast infokioski stoją, chluby nam nie 

dodają. Dlaczego taki koszt – to nie jest tylko kwestia słupka, każdy infokiosk ma 

doprowadzoną instalację elektryczną i tę instalację trzeba zdemontować, w związku z tym 

odkręcimy te parę śrub i to jest najmniejszy problem, ale musimy dokonać niewielkiego 

wykopu, usunąć a potem zabezpieczyć końcówki linii zasilających i następnie odtworzyć 

nawierzchnię. W większości przypadku infokioski stoją w zabytkowej części miasta, czyli 

będzie się to wiązało z nawierzchnią z kostki brukowej, stąd takie koszty, niestety wysokie. 

Moim zdaniem bardzo głupio wydane przed laty pieniądze, można było to zrobić w inny 

sposób, skorzystać z tych propozycji, które wówczas padały czyli np. aplikacje, dzisiaj nie 

byłoby problemu z ich odświeżeniem, aktualizacją, każdy miałby swój infokiosk w telefonie 

kiedy by chciał. 
 

Radny Lesław Podgórski – od pewnego już czasu niestety radni Wspólnoty Samorządowej 

stali się opozycją. Szkoda, ale taka jest sytuacja i wobec tego, jako przewodniczący Klubu,    

w porozumieniu z kolegami, z zasady projekty uchwał dotyczące zmian w budżecie 

wstrzymywaliśmy się od głosu, natomiast w dzisiejszym projekcie uchwały jest wiele pozycji 

dotyczących inwestycji i wydatków niezbędnych do wykonania, a szczególnie podwyżek dla 

pracowników Urzędu i jednostek podlegających i chcę poinformować, ze Klub Radnych 

Wspólnota Samorządowa zagłosuje za zmianami podczas tego głosowania projektu uchwały, 

i takie niemerytoryczne zdanie do Pana Skarbnika. Ma Pan taki firmowy laptop, na którego 

stronie jest duża litera „Z”, to się źle kojarzy i taka moja uwaga.   
 

Radny Wiesław Żurek – też chcę powiedzieć, że zagłosuję za. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/7: 

w głosowaniu: za -15 , przeciw -0 , wstrzymało się -6, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 27) 
 

projekt uchwały nr LII/7 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 5.8. 

Projekt uchwały nr LII/8 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 

29). 
 

Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
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Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LII/8: 

w głosowaniu: za -13 , przeciw -0 , wstrzymało się -8, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 30) 
 

projekt uchwały nr LII/8 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu. 

_______________________________ 
 

Ad 6. Przedstawienie i przyjęcie sprawozdania z kontroli               

w Urzędzie Miejskim w Świdnicy, dokonanej przez Komisję 

Rewizyjną Rady Miejskiej w Świdnicy pn. „Kontrola wydatków        

z budżetu Gminy Miasto Świdnica stanowiąca dotację dla Klubu 

Sportowego Polonia-Stal Świdnica za rok 2022”. 
 

Sprawozdanie z kontroli dokonanej przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej w Świdnicy pn. 

„Kontrola wydatków z budżetu Gminy Miasto Świdnica stanowiąca dotację dla Klubu 

Sportowego Polonia-Stal Świdnica za rok 2022” przedstawił Przewodniczący Komisji 

Rewizyjnej Wiesław Żurek (zał. nr 32). 
 

W temacie sprawozdania zabrali głos: 
 

Radny Jan Jaśkowiak – nie mam żadnej uwagi ale chciałbym dopytać. Nie byłem członkiem 

tej komisji, która to weryfikowała, aczkolwiek dla mnie zastanawiające jest przekazywanie 

środków w gotówce, czy to nie może odbywać się przelewem, wtedy nie trzeba by było 

żadnych potwierdzeń.  
 

Radny Wiesław Żurek – odpowiedział, że to już zależy od zarządzającego tymi pieniędzmi, 

nie możemy ingerować w sprawy wewnętrzne klubu, tam jest komisja rewizyjna, jeżeli tak się 

decydują to niech się decydują, ale tak jak jest we wniosku pokontrolnym, jeżeli mówimy       

o środkach z budżetu Gminy Miasto Świdnica, jeśli to są nasze środki to musimy mieć 

dokumentację super przejrzystą.    
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie przyjęcie 

sprawozdania oraz wniosków pokontrolnych z kontroli dokonanej przez Komisję Rewizyjną 

Rady Miejskiej w Świdnicy pn. „Kontrola wydatków z budżetu Gminy Miasto Świdnica 

stanowiąca dotację dla Klubu Sportowego Polonia-Stal Świdnica za rok 2022”.:  
 

w głosowaniu: za -18 , przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 33) 
 

sprawozdanie wraz z wnioskami pokontrolnymi zostało przyjęte. 

_______________________________ 
 

Ad 7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

03.03.2023 r. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – poprosiła,  w związku z sugestią kilku radnych, 

o odstąpienie od odczytywania sprawozdania i prosi o pytania. 
 

Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 03.03.2023 r. – (zał. nr 34).  
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W załączeniu:  

▪ sprawozdanie ze stanu i struktury bezrobocia w mieście Świdnica  (zał. nr 34a) 

▪ informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr 34b) 

▪ wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł netto  (zał. nr  

34c) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(zał. nr 34d) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych (zał. 

nr 34e). 

_______________________________ 
 

Ad 8. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji  
 

Interpelacje odczytali i złożyli Radni: 

- Zofia Skowrońska-Wiśniewska…….……….......…….............................…….. (zał. nr 35) 

- Lesław Podgórski...………………………………………………………….….(zał. nr 36) 

- Violetta Wiercińska……………………………………………….…………….(zał. nr 37) 

- Jan Jaśkowiak…………………………….……………………………………..(zał. nr 38) 

- Krzysztof Lewandowski – kilku radnych, ja również, otrzymaliśmy odpowiedź z Parafii 

Ewangelickiej w Świdnicy w sprawie pisma, w którym zwracaliśmy się z troską               

o poprawę, stan dawnego domu kultury PAFAL-u przy ulicy Ks. Agnieszki. Wszyscy ten 

obiekt doskonale znamy i wiemy, że marnieje w oczach. Ta odpowiedź jest dziwna            

i niepokojąca, bo Parafia skarży się i ubolewa, że za mało wspieramy ich w działaniach 

nad ochroną zabytków. Osobiście pamiętam, że takie działania były podejmowane, ale 

proszę przypomnieć kiedy to było i czy jest coś w planach, czy takie wsparcie jest 

niezbędne, żeby ten obiekt wrócił do życia. 

- Rafał Fasuga…………………………………………………………………….(zał. nr 39) 

- Luiza Nowaczyńska………………………………………………...……….(zał. nr 40,41) 

- Wiesław Żurek – złożyłem interpelację w tej sprawie parę dni temu i mam prośbę, 

abyśmy wszyscy zwrócili uwagę na fakt nieprawidłowego funkcjonowania firmy, która 

wypożycza hulajnogi w tym mieście. To, co się dzieje, zawalone chodniki, 

poprzewracane hulajnogi stwarzają zagrożenie dla bezpieczeństwa użytkowników, 

rowerzystów, pieszych. To jest skandal, są powywracane, dostaję zdjęcia, gdzie te 

hulajnogi leżą w rzece, w potoku Witoszówka. Nie wiem, na jakiej to zasadzie działa, czy 

ktoś płaci za zajęcie pasa drogowego, jak to funkcjonuje. Jedno jest pewne, na pewno jest 

więcej złego niż korzyści z tego. Również poprosiłem o udostępnienie dokumentacji 

jakiejś umowy, jak to funkcjonuje, czy to dalej ma być, tak dalej być chyba nie może, 

jeżeli ma być tak dalej to trzeba zrobić wszystko, aby podziękować firmie, która taką 

działalność gospodarczą prowadzi na naszym terenie i to nie powinno tak wyglądać.     
 

Ponadto, interpelację złożył Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 42). 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – powiedziała, że na kilka interpelacji odpowie, 

na wszystkie będą odpowiedzi pisemne, a kilka warto poruszyć i wyjaśnić pewne kwestie.     

Co do ulicy Tołstoja dopowiem, że w tej korekcie budżetu jest zwiększenie środków m.in. na 

usługi wykonywane przez Wydział komunikacji, poproszę Dyrektora, żeby z Panią Wiesią 

Tetkowską przyjrzał się ulicy i na pewno jakieś dobre rozwiązanie znajdziemy. Natomiast 

moja wielka prośba do Państwa, bo czasami jedziecie ulicą, widzicie, że coś się stało               

w ostatnich dniach, wypadła jakaś część asfaltu. Niestety ta zima znów była śnieżna, każda 

ingerencja w tą strukturę, która na wielu ulicach ma już trochę lat, materiałów 

uszorstniających, odśnieżenie, mogące powodować zahaczenie wystającego asfaltu powoduje, 

że może się pojawić nowa dziura, którą naprawdę warto szybko załatać, dlatego wtedy bardzo 

proszę o telefon albo do Pana Dyrektora, albo do Pana Dyrektora Markowskiego, albo Pani 

Wiesi Tetkowskiej, bo w momencie, kiedy umowa jest realizowana, ona jest w mieście na 
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wizjach lokalnych codziennie i wtedy można pilnie przekierować ekipę i bieżący problem 

załatwić dosłownie z dnia na dzień, ale obiecuję też, że Tołstoja obejrzymy. 

Sugestia stoisk promocyjnych Pana Radnego Fasugi jak najbardziej zasadna. Dodałabym, że 

prócz tego, że to doskonała forma promocji to dodałabym słowo „i wdzięczności” wobec nas 

wszystkich za to, że wspieramy. Myślę, że czasami warto tego słowa użyć za to, że 

wspieramy wszyscy, bo decyzje podejmujecie też Państwo jako radni, kluby sportowe na 

terenie miasta, nieraz malutkie, niszowe, od lat dużymi kwotami te wielkie, niech raz 

popracują społecznie na rzecz nas wszystkich. Tak się dzieje od lat, ale rzeczywiście warto 

zmobilizować wszystkich, żeby tego dnia się pokazali, zaprezentowali.  

Nie będę miała dobrych wieści w sprawie boiska uprzątniętego, o którym mówił Pan 

Jaśkowiak. Też kiedyś byłam je obejrzeć, jest trochę schowane, było kiedyś przynależne do 

szkoły średniej, która tam funkcjonowała. Po przekazaniu budynku fundacji, to boisko zostało 

porzuconym terenem w środku tej enklawy pomiędzy Kościołem Pokoju, Placem Małgorzaty 

a Fundacją „Serce”. Jedno co mogę obiecać, że nie zapomnimy, to rzeczywiście ładny 

kawałek terenu, warto by go było na dobry cel zagospodarować, na pewno w tamtym rejonie 

takiego miejsca integracyjnego nie ma, ale dziś obiecać nic nie mogę. 

Odnosząc się do pytania Pana Lewandowskiego w sprawie finansowania Parafii 

Ewangelicko-Augsburskiej i tej odpowiedzi, którą Pan Radny otrzymał, chyba na moje ręce 

była skierowana, też nie ukrywam trochę mnie zdziwiła wymowa tego listu. Pozwoliłam 

sobie sprawdzić, jak to wyglądało przez lata, mam informacje szczegółowe od roku 1993. 

Pani Barbara Sawicka sprawdziła, bo to był pierwszy moment, kiedy samorząd udzielił 

dotacji Parafii i wówczas ta dotacja wyniosła 8 tysięcy 200 zł. Pieniądz był inny, teraz byśmy 

to pewnie musieli przemnożyć, ale to była ta skala. 1995 – 10 tysięcy, 1996 – 10 tysięcy, 

1998 – 10 tysięcy, 2000 – 37 tysięcy, 2001 – 20 tysięcy, kolejny rok 20 tysięcy, kolejny rok 

25 tysięcy, 2004 – 51 tysięcy, w 2005 – 50 tysięcy, w 2007 – 42 tysiące, w 2008 -12 

tysięcy 322 zł, w roku 2009 – 81 tysięcy 800 zł, w roku 2010 – 85 tysięcy, w 2011 – 240 

tysięcy, 2012 – 20 tysięcy i 2014 – 80 tysięcy, czyli podsumowując kadencjami, za czasów 

Pana Krzysztofa Duniewskiego było to 8 tysięcy 200 zł, Bolesław Marciniszyn – 10 tysięcy, 

Adam Markiewicz – 77 tysięcy, Wojciech Murdzek, 12 lat – 713 tysięcy 122 zł i w roku 2015 

Parafia otrzymuje pierwszą dużą dotację stanowiącą wkład do realizacji projektu norweskiego 

– 700 tysięcy złotych. W jednym roku udzieliliśmy wsparcia takiego, jak poprzedni prezydent 

w ciągu lat 12. To nie jest żaden przytyk, pokazuję tylko skalę tej pomocy. Kolejne lata - 200 

tysięcy, 150, 400 tysięcy, 300, 250, pół miliona. Łącznie w czasie dwóch kadencji, w ciągu 8 

lat dotacja do projektów dla Parafii Ewangelicko-Augsburskiej wyniosła 2,5 miliona. Dla 

porównania, Katedra w tym samym czasie otrzymała łącznie, przez 30 lat, dofinansowanie na 

poziomie 4 milionów 617 tysięcy, w tym ostatnie dwie kadencje to jest 1 milion 963 tysiące, 

czyli widać skalę tej pomocy. To nie wszystko, również za zgodą radnych w roku 2016 

kupiliśmy od Kościoła Pokoju nieruchomość z lokatorami, to było spowodowane czynnikiem 

społecznym, ponieważ mieszkało tam kilka świdnickich rodzin i kończyła się tam umowa, 

więc musielibyśmy tym rodzinom zabezpieczyć mieszkania, których nie mieliśmy w takiej 

ilości w tamtym momencie. Dogadaliśmy się w ten sposób, że kupimy kamienicę, która jest        

w dość dobrym stanie z lokatorami, nie będziemy musieli im żadnego zastępczego miejsca 

szukać. Kwota transakcji, dziś nie pamiętamy dokładnie, ale było to między ok.                

760 a 780 tysięcy zł, czyli Parafia zbyła nieruchomość nieprzydatną do prowadzenia swojej 

działalności statutowej. My zyskaliśmy budynek w zasobach miejskich, natomiast żywy 

pieniądz popłynął znów na wsparcie projektów. Miasto od wielu lat opłaca kwotą ok.              

20 tysięcy złotych, co roku, przeglądy przeciwpożarowe i zabezpieczenia dotyczące 

funkcjonującej tam sieci ppoż., żeby mieć poczucie, że wszystko jest zabezpieczone jak 

należy i jest bezpiecznie pod względem pożarowym. Nie jesteśmy w stanie dzisiaj na to 

pytanie odpowiedzieć, ale jeżeli Pan Radny złoży interpelację na piśmie, to przejrzymy 

dokumenty i sprawdzimy, jakie jeszcze kwoty dotacji były przekazywane Parafii na różnego 

rodzaju eventy, wydarzenia, jubileusze, na pewno kilka takich zdarzeń było i to też łącznie 

będzie kilkadziesiąt tysięcy złotych. Myślę, że jako samorządowcy swój obowiązek 

wypełniliśmy godnie, wspieraliśmy ten obiekt i wspólnotę tak, jak nas było w tym momencie 
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stać, a co do odpowiedzi w sprawie Ks. Agnieszki - każdy o swoją nieruchomość powinien 

dbać najlepiej jak potrafi, sięgając po różne źródła finansowe, na pewno nie ma takiej 

możliwości, żeby świdnicki samorząd wyremontował nie swój budynek, nie będący obiektem 

o szczególnych walorach zabytkowych. Mam nadzieję, że tutaj z Panem Radnym się 

zgadzamy wyjątkowo.  

Dwa ważne tematy, w których nie ja chciałabym zabrać głos, ale są osoby kompetentne            

i uprzedzone o tym, bo to są ważne rzeczy. Pan Radny Podgórski pytał o budynek przy ulicy 

Leśnej, jest Pan Prezes Zawisza, chciałabym, aby zabrał głos i sprawa pawilonów przy ulicy 

Sikorskiego, to jest też niełatwa sprawa, jest Pani Dyrektor Małgorzata Synowiec 

przygotowana do odpowiedzi na to pytanie. 

Zalew Witoszówka to jest bardzo trudny temat, cały czas Wody Polskie, z którymi się 

rozmawia raz lepiej, raz gorzej, oni jakieś zapewnienia składają, nawet na piśmie, były tam 

prace przeprowadzane w poprzednim roku późną jesienią, w okresie wiosennym były 

zapowiedzi, że poziom wody zostanie podniesiony. Sprawdzimy, bo tak jak widać jeszcze to 

zrobione nie zostało. Żal wielki tego zalewu, włożyliśmy tam w ciągu ostatnich lat miliony 

złotych, bo myślę o całej inwestycji, mógłby być ten teren wykorzystywany tak, jak wszyscy 

byśmy chcieli, bosmanat czeka, OSiR w tej chwili przystępuje tam do prac związanych m.in. 

z odnowieniem ławek, pomostów, więc będzie posprzątane, odnowione ale bez należytego 

lustra wody niewiele tam można zdziałać, będziemy na pewno naciskać, bo to ważny dla nas 

temat. Problem w tym, że decydentów w Świdnicy i okolicach nie ma, będziemy znów 

uderzać do Wrocławia lub do Legnicy, bo tam jest dyrekcja, do której jesteśmy przypisani. To 

jest ten problem, że komunikacja nie przebiega tak, jak należy, ale postaramy się.        

Poprosiła Pana Marka Zawiszę o zabranie głosu. 
 

Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego Sp. z o.o. Marek 

Zawisza – jeżeli chodzi o inwestycję przy ulicy Leśnej, którą otrzymał TBS w zeszłym roku 

sytuacja wygląda w ten sposób: mamy dwie opinie inspektorów nadzoru, jeżeli chodzi o sam 

budynek to nie wymaga on w tym momencie żadnych zabezpieczeń, chodzi o budowlę, 

natomiast teren został wykarczowany, ogrodzony i co jakiś czas sprawdzamy, czy nikt nie 

narobił dodatkowych szkód. W tym momencie nie przewidujemy żadnego dodatkowego 

zabezpieczenia, bo nie ma takiej potrzeby. Jeżeli chodzi o inwestycję to w miesiącu styczniu 

podjęliście Państwo uchwałę o skierowaniu wniosku na 1 386 000 zł do Krajowego Zasobu 

Nieruchomości, wniosek został wysłany na początku lutego, okazało się, że nabór został 

anulowany, trzeba było go wysłać ponownie, został wysłany w pierwszym możliwym dniu,     

1 marca. W lutym Gmina Miasto Świdnica złożyła wniosek do Funduszu Dopłat na kwotę 

4 229 000 zł. Z naszej strony TBS złożył wniosek na kredyt SBC, kwota rzędu 3 889 000 zł. 

Do 15 kwietnia powinniśmy, i to zrobimy, uzupełnić ten wniosek. Myślę, że realnym 

terminem jest III kwartał tego roku. Wiąże się to z tym, mamy nadzieję, że wejdą dopłaty, 

tzw. „bezpieczny kredyt 2%”, który również ma objąć TBS i umożliwi nam to spięcie 

finansowania i rozpoczęcia inwestycji. 

_______________________________ 
 

Ad 9. Oświadczenia i sprawy organizacyjne 
 

Radny Lesław Podgórski – odczytał Oświadczenie radnych Rady Miejskiej w Świdnicy 

reprezentujących „Zjednoczoną Prawicę”, czyli radnych „Prawo i Sprawiedliwość” oraz 

„Wspólnotę Samorządową Ziemi Świdnickiej” wyrażające sprzeciw wobec prób podważania 

dobrego imienia Jana Pawła II (zał. nr 43). 
 

Radny Krzysztof Lewandowski – 2-go kwietnia mija 18 lat od śmierci Jana Pawła II, dlatego 

też środowiska katolickie, wierni Świdnicy będą uczestniczyć, i do tego Państwa też również 

zapraszam i zachęcam, we mszy, która odbędzie się o godzinie 18 w Katedrze Świdnickiej. 

Po mszy będzie apel pod pomnikiem Jana Pawła II, apel poparcia w obronie czci i dorobku 

św. Jana Pawła II. Zachęcam wszystkich, powinniśmy swoją obecnością zaznaczyć i pokazać, 

że jesteśmy w jedności w tym temacie i w tej chwili. 
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Radna Violetta Wiercińska – wyraziła niezrozumienie głosowania nad budżetem Pana 

Radnego Krzysztofa Lewandowskiego. Podczas omawiania projektu budżetu wyraził się Pan, 

że będzie głosował za, jednak wstrzymał się Pan od głosu. Jest to tym bardziej niezrozumiałe, 

że do budżetu wprowadzono podjęcie prac projektowych kwartału ulic Skłodowskiej-

Krzywickiego-Lompy, a z tego co wiem, chodził Pan od drzwi do drzwi i informował 

mieszkańców, że jest Pan za wprowadzeniem do budżetu na rok 2023 właśnie tego projektu.  
 

Radny Andrzej Ora – trochę w nawiązaniu do moich przedmówców, czyli Pana Podgórskiego 

i Lewandowskiego. Chciałem również zaprosić mieszkańców Świdnicy na wydarzenie, które 

dzisiaj będzie miało miejsce, a które wpisuje się w inicjatywę „Dolny Śląsk z Janem Pawłem 

II”. Dzisiaj o godzinie 19:30 będzie miejska droga krzyżowa z rozważaniami w oparciu          

o nauczanie św. Jana Pawła II. Początek nabożeństwa w kościele św. Andrzeja Boboli na 

ulicy Wałbrzyskiej, zakończenie na placu św. Jana Pawła II przy Katedrze. Zapraszam 

Państwa serdecznie. Chciałbym wszystkim Państwu obecnym, jak i mieszkańcom Świdnicy 

życzyć zdrowych i błogosławionych Świąt Wielkiej Nocy.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – jedna informacja. Dzisiaj kończy się misja Pani 

Anny Rudnickiej jako dyrektora Świdnickiego Ośrodka Kultury. Pani Anna ma inne plany 

zawodowe, będziemy trzymać za nią kciuki. Była dyrektorem ŚOK-u przez 8 lat, najpierw     

w wyniku wygranego konkursu, później w wyniku przedłużonej kadencji, ale rozstajemy się    

z wdzięcznością i obopólną zgodą. Może nie zgodą, bo tu nie było nigdy niezgody. Za chwilę 

będziemy się z Panią Anią widzieć, żegnać, oczywiście przekażę jej wyrazy naszej 

wdzięczności za te lata i mam nadzieję, że ta nowa droga będzie dla niej satysfakcjonująca, 

oznaczać będzie nowy etap, nowy rozwój, natomiast obowiązki dyrektora ŚOK powierzam od 

jutra w trybie bezkonkursowym obecnej zastępczyni dyrektora Pani Bożenie Kuźmie i przez 

następne miesiące ona będzie kierować pracami ŚOK. 
 

Radny Krzysztof Lewandowski – odpowiedział Radnej Wiercińskiej, że w swoim 

wystąpieniu, dobrze, że Pani uważnie słuchała, powiedział, że radni Prawa i Sprawiedliwości 

są za pewnymi kwestiami, ale nie wszystkimi. Popieramy podwyżki dla pracowników, jak 

również pomniejsze inwestycje, natomiast mówienie, że jesteśmy za to nie oznacza, że 

będziemy głosować za.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – Szanowni Państwo, drodzy mieszkańcy,       

z okazji zbliżających się Świąt Wielkiej Nocy pragnę Wam życzyć wszystkim pokoju, miłości 

i oddechu, byśmy wszyscy na chwilę zapomnieli o tym, co jest w telewizorach.  

  _______________________________ 
 

Ad 10. Zakończenie LII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 
 

W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam LII 

sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 
 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 
 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:       PRZEWODNICZĄCY RADY 

   Anna Stodółkiewicz  
.....................................................     Jan Dzięcielski 

     / Anna Stodółkiewicz /  

 

Świdnica, dnia 31.03.2023 r.       


